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POLÍTICA

FERRAN BEL creu que el govern de 
coalició del PSOE i Podem està força to-
cat per la crisi del coronavirus. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, el dipu-
tat de Junts per Catalunya va dir que 
l’executiu de Pedro Sánchez “no funcio-
na”, al marge de la radicalització del PP o 
Vox, que també dificulta l’acció d’un go-

vern que encara tenia pocs mesos de 
vida. Siga com siga, Bel va remarcar que 
les “posicions dogmàtiques” de Podem 
estan perjudicant la presa de decisions 
“ràpides” i “encertades” en cada mo-
ment de la crisi. El diputat també va dir 
que les mesures econòmiques anuncia-
des són poques i que arriben tard.  G.M.

Podem perjudica Sánchez, diu Bel

LA GESTIÓ POLÍTICA DE LA CRISI DEL CORONAVIRUS

‘Amb la fase 2 només estem a 
punt d’arribar a la mitja part’

 El delegat del Govern celebra que la situació és 
estable a l’Ebre, però demana no abaixar la guàrdia

 La gestió i comunicació de les dades de Salut 
han centrat la polèmica política durant la crisi

El delegat de la Generalitat a 
les Terres de l’Ebre, Xavier 
Pallarès, ha celebrat l’entrada 
del territori en la fase 2 de la 
desescadalada, a partir del 
dilluns 25 de maig. Pallarès 
va afirmar que la situació sa-
nitària a les Terres de l’Ebre 
continuava “estable”, però 
també va demanar a la ciuta-
dania que no es relaxe: “Estar 
en fase 2 no vol dir que ho tin-
guem tot fet. Jo diria que es-
tem a punt d’arribar a la mitja 
part del partit”, va remarcar. 
De fet, el delegat del Govern 
va explicar que durant el cap 
de setmana anterior, del 23 i 
24 de maig, els Mossos d’Es-
quadra van interposar 94 de-
núncies a persones que volien 
sortir de la regió sanitària. 
“Anem bé, però hem de fer les 
coses més ben fetes. Això vol 
dir no relaxar-nos i fer el que 
hem dit des del minut zero: 
l’aprotecció i guardar la dis-
tància de seguretat és la millor 
cura que podem fer”, va recor-
dar Pallarès.
Fins arribar a la fase 2 de la 
desescalada, a la Regió Sani-
tària de les Terres de l’Ebre 
s’han registrat un total de 324 
casos positius de coronavirus, 
així com un total de 3.9644 
sospitosos acumulats. Els ca-
sos sospitosos són els que han 
estat determinats per profes-
sionals facultatius, però sense 
ser confirmats per prova diag-
nòstica (PCR o test ràpid). 
També abans d’entrar a la fase 
2, havien estat almenys 122 les 

persones que han rebut l’alta 
hospitalària. A banda, l’últim 
mort confirmat per coronavi-
rus va ser dimarts 28 d’abril, 
tot i que dimecres 29 d’abril 
es van registrar tres morts sos-
pitoses per covid-19. En total, 
a les Terres de l’Ebre havien 
mort 42 persones durant la 
pandèmia: 15 de les morts ha-
vien estat confirmades com 
a cas de coronavirus, mentre 
que les altres 27 eren sospito-
ses de covid-19. A banda, enca-
ra eren tres, les defuncions en 
què el sistema informàtic no 
diferenciava si havien mort en 
un centre hospitalari, en una 
residència, en un centre socio-
sanitari o al seu domicili.
Precisament, una de les polè-
miques de la gestió política de 
la pandèmia a les Terres de 
l’Ebre ha estat la comunicació 
dels casos positius i sospito-
sos, així com de les defuncions 
que s’han registrat al territori. 
Tant l’alcaldessa de Tortosa, 
Meritxell Roigé, com l’exalcal-
de i diputat de Junts, Ferran 
Bel, han demanat reiterada-
ment al Departament de Salut, 
a la Generalitat, i a la mateixa 
Delegació del Govern a les Te-
rres de l’Ebre més transparèn-
cia i “explicacions clares” so-
bre els casos positius i 
sospitosos, sobre les proves 
PCR o test ràpids que s’han fet 
al territori, i les morts que ha 
provocat el coronavirus. Bel 
va criticar el “desconcert” de 
les dades de Salut, després que 
el 19 de maig se sumessen 91 
positius en un sol dia. El dipu-
tat també va preguntar-se si a 
l’Ebre s’havien fet menys pro-
ves que en altres llocs.  

Mar Lleixà, durant una compareixença el 13 de maig al CAP El Temple de Tortosa. // J.D.

El fals repunt del 19 de maig: 91 positius
La directora territorial de Salut, Mar 
Lleixà, va negar cap repunt de casos per 
coronavirus a les Terres de l’Ebre, després 
que el 19 de maig es recomptessin 91 posi-
tius més al territori. La dada va encendre 
totes les alarmes, però Lleixà va aclarir 
que en el recompte s’havien inclòs casos 
pertanyents a setmanes anteriors, fruit 
d’una reclassificació que sumava els casos 
epidemiològics compatibles amb la simp-
tomatologia per coronavirus. 
A més, Lleixà va voler llençar un missat-

ge de tranquil·litat. De fet, va detallar que 
en aquell moment a la Regió Sanitària de 
Terres de l’Ebre ja només hi havia un pa-
cient hospitalitzat a l’Hospital Comarcal 
de Móra d’Ebre. Es tractava d’un veí de 82 
anys, veí de Ginestar, que finalment va ser 
donat d’alta el 22 de maig passat.
Amb tot, Lleixà va tornar a demanar a la 
ciutadania que continue extremant les 
mesures de protecció i seguretat. També 
va fer una crida a no baixar la guàrdia, per 
continuar avançant en la desescalada.  

Gustau Moreno
TORTOSA 
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Roigé canta les quaranta pel covid-19
 L’alcaldessa de Tortosa no ha dissimulat el seu 

malestar amb la gestió del Departament de Salut
 Amb la polèmica entre Junts i ERC de fons, 

Faura l’ha acusat de ser ‘alcaldessa del PSOE’

Meritxell Roigé no ha amagat 
el seu malestar amb la gestió 
que s’estava fent de la crisi del 
coronavirus a les Terres de 
l’Ebre. El 30 de març, durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
ja va demanar millorar la co-
municació del Departament 
de Salut amb els ajuntaments, 
per poder tenir accés a tota 
la informació sobre els casos 
confirmats de coronavirus al 
territori. Roigé va advertir que 
“en molts moments no s’ha-
via produït” una comunicació 
prou fluïda entre Salut i l’Ajun-
tament de Tortosa, tot i tenir 
dos hospitals propis. “Crec 
que tot es pot millorar, i que 
potser caldria insistir en què 
els alcaldes necessitem tindre 

tota la informació”, va assen-
yalar. “Estem en un moment 
difícil, tothom és conscient 
de la situació que hi ha, però 
és important que hi hagi esta 
comunicació entre el Depar-
tament i els ajuntaments, i que 
tothom tingue clar de què es-
tem parlant quan tenim nous 
casos, i evidentment quan hi 
ha morts”, va remarcar.
El 3 d’abril, Roigé va tornar a 
reclamar a Salut la “màxima 
seguretat” a l’Hospital de la 
Santa Creu de Jesús. Roigé va 
fer estes declaracions després 
de confirmar la mort d’una 
tercera monja, de 87 anys, del 
convent de la Consolació de 
Jesús, que Salut va desmentir 
l’endemà com a fals positiu. 
El 14 d’abril, Roigé també va 
demanar el repartiment de 
mascaretes en altres punts de 
Tortosa i de l’Ebre, i no només 

a les estacions de tren i d’auto-
bús. Dies després, el 22 d’abril, 
el portaveu d’ERC-Tortosa Sí, 
Xavier Faura, va acusar Roigé 
de castigar sistemàticament 
l’acció del govern català, i de 
“convertir-se en una alcaldes-
sa del PSOE”, ja que preferia 
atacar Salut, gestionada per 
ERC, i no el govern espanyol.
Però el 5 de maig l’alcaldessa 
també reclamava que es fessin 
més tests al personal sanitari i 
també a la ciutadania, per con-
firmar o desmentir l’existèn-
cia de casos de coronavirus, de 
cara a les noves fases del des-
confinament. Una petició que 
Roigé repetia dos dies més 
tard, quan la Generalitat va 
plantejar a Madrid un descon-
finament diferenciat per a 
l’Ebre:  “Estem contents de 
passar a la fase 1, però tenim la 
necessitat de fer més tests”. 

Gustau Moreno
TORTOSA 

Meritxell Roigé, en una imatge del 7 de maig. // CEDIDA.

LA GESTIÓ POLÍTICA DE LA CRISI DEL CORONAVIRUS

L’alcalde de Deltebre i presi-
dent de l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM), Lluís 
Soler, ha demanat més muni-
cipalisme per superar la crisi 
sanitària, social i econòmica 
a causa del coronavirus. Du-
rant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Soler va reclamar al 
govern de l’Estat i a la Gene-
ralitat la creació d’un fons de 
cooperació extraordinari des-
tinat als ajuntaments. També 
poder disposar del superàvit 
municipal per atendre les fa-
mílies més vulnerables i donar 
suport als sectors econòmics 
i productius. “No és de rebut 
que els ajuntaments no pu-
guen complementar els pres-
supostos amb aquell superàvit 
que li podria permetre, havent 

fet els deures, destinar molts 
més recursos als plans de re-
activació socioeconòmica com 
el que ha fet Deltebre”, va dir.
De fet, Soler també va adver-
tir que seria “un escàndol en 
tota regla” que l’Estat volgués 
apropiar-se del superàvit dels 
ajuntaments. El president de 
l’ACM va afirmar que les en-
titats municipalistes rebutja-
ran “per activa i per passiva” 
qualsevol intent en este sentit. 
“Des del municipalisme català 
no ho admetríem mai”, va as-
segurar. “Al final, els ajunta-
ments que hem fet els deures 
han de poder mobilitzar els 
seus recursos, i aquells que no 
els han fet, han de tenir una 
sèrie de mesures compensa-
tòries, perquè els ciutadans no 
quedin enrere en l’aplicació de 
polítiques públiques comple-
mentàries”, va afegir-hi Soler.
De fet, l’ACM i la Federació de 

Municipis de Catalunya 
(FMC) van promoure el mani-
fest #AturemlaCovid19, i des-
prés les dos entitats municipa-
listes també van presentar un 
paquet de propostes per fer 
front a la crisi de la covid-19, 
adreçades al conjunt d’admi-
nistracions. El document 
planteja fins a 55 accions con-
cretes, amb l’objectiu de re-
forçar el sistema sanitari, 
abordar la crisi social i les ne-
cessitats de les persones més 
vulnerables, i fer front a la cri-
si econòmica. Així, el munici-
palisme català reclama la fle-
xibilització de la regla de 
despesa, però també la sus-
pensió del pagament dels im-
postos, taxes i tributs, així com 
la preservació del teixit pro-
ductiu, PIMEs, autònoms i 
llocs de treball, per tal d’acce-
lerar la sortida de la crisi i la 
reactivació econòmica. 

Soler: ‘Seria un escàndol que l’Estat es 
quedés amb el superàvit dels ajuntaments’

Gustau Moreno
DELTEBRE

Una imatge de Soler, durant la crisi del covid-19. // CEDIDA.

 L’alcalde de Deltebre i president de l’ACM 
reclama ‘més municipalisme’ per superar la crisi

 Les entitats municipalistes han presentat un 
paquet amb 55 mesures per combatre la crisi
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El socialista Manel De la Vega 
va ser, el 7 de maig passat, el 
primer ebrenc en presidir una 
comissió al Senat, amb motiu 
de la compareixença del mi-
nistre Pedro Duque a la co-
missió de Ciència, Innovació i 
Universitats. Una experiència 
que l’exregidor de Tortosa va 
valorar molt positivament, 
durant una entrevista a Canal 
21 Ebre. D’altra banda, en clau 
catalana, De la Vega també va 
voler  destacat que el PSC ha 
aconseguit l’aprovació de dos 
esmenes al pressupost de la 
Generalitat. La primera, per 
destinar sis milions a la pro-
tecció del Delta, i l’altra per 
dotar amb 100.000 euros els 
estudis previs del nou hospital 
de Tortosa. “Nosaltres sem-
pre hem defensat que es faci 

un nou hospital a les Terres 
de l’Ebre”, va remarcar De la 
Vega en referència al PSC, tot 
recordant que Salut, des que 
està gestionada per ERC, ha 
incomplert els seus compro-
misos de millorar la mobilitat 
i les instal·lacions a l’actual 
Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta.
De la mateixa manera, el pri-
mer tinent d’alcalde de Tor-
tosa, Enric Roig,  també ha 
manifestat la seua satisfacció 
per l’aprovació de l’esmena als 
nous pressupostos de la Ge-
neralitat que destina 100.000 
euros als estudis previs per al 
nou hospital de Tortosa. “Es 
tracta d’una molt bona notí-
cia per a la sanitat pública a 
les Terres de l’Ebre”, va valo-
rar Roig, tot assegurant que el 
PSC sempre ha estat “capda-
vanter” en la lluita a favor de 
la construcció del nou hospi-
tal a Tortosa.

“És una reivindicació històri-
ca que fa més de 12 anys que 
estem reclamant i esperem 
que aquest sigui el primer 
pas per a la definitiva i prope-
ra construcció d’aquest equi-
pament tan necessari al nos-
tre territori”, va afirmar Roig 
a través d’un comunicat de 
premsa. D’altra banda, Roig 
també va celebrar l’aprovació 
de l’altra esmena presentada 
pel grup del PSC-Units als 
pressupostos, per la qual es 
destinarà una partida de sis 
milions d’euros per aplicar 
mesures de protecció i con-
servació per al delta de 
l’Ebre, greument afectat pel 
temporal Glòria. “Celebrem 
que les dues esmenes hagin 
estat aprovades, ja que es 
tracta de grans notícies per al 
futur de les Terres de l’Ebre”, 
concloure Roig, que  també 
és primer secretari del PSC 
de Tortosa.    

 POLÍTICA

De la Vega: ‘Ara rescatem persones’ 
 El senador del PSC defensa la gestió de la crisi 

que ha fet el govern del PSOE i Unides Podem

 El senador del PSC defensa la gestió de la crisi 
que ha fet el govern del PSOE i Unides Podem

 El primer secretari dels socialistes ebrencs 
reclama més proves PCR als pacients sospitosos

 El primer secretari dels socialistes ebrencs 
reclama més proves PCR als pacients sospitosos

Manel de la Vega ha refer-
mat la denúncia del PSC per 
la falta de proves PCR o tests 
ràpids de coronavirus al te-
rritori. L’11 de maig passat, el 
senador i primer secretari del 
PSC a les Terres de l’Ebre va 
remarcar que per entrar amb 
garanties en les diferents fases 
de la desescalada era impres-
cindible tenir clara l’afectació 
de la pandèmia. Amb unes 
proves que, a partir del mateix 
11 de maig, tot coincidint amb 
l’entrada en la fase 1, Salut va 
dir que sí que faria a tots els 
casos sospitosos, des dels cen-
tres d’atenció primària. “Jus-
tament, crec que l’entrada a 
esta fase 1 va lligada amb este 
anunci del Departament de 

Salut que qualsevol persona 
que tinga símptomes se li farà 
la prova, que és el que hau-
rem de fer si volem adoptar la 
situació o avançar en esta re-
cuperació social i econòmica 
que necessitem a les Terres de 
l’Ebre i a tota Espanya també”, 
va afirmar el senador.
En la mateixa entrevista, De 
la Vega va celebrar que les Te-
rres de l’Ebre, amb el Camp de 
Tarragona i el Pirineu i l’Aran 
hagen pogut avançar en la 
desescalada, però va demanar 
la màxima cautela. “Encara 
que anirem avançant en fa-
ses, el que caldria demanar a 
la ciutadania és que tinguen 
molta cautela, perquè algú es 
pot pensar que no ha passat 
res i que tornem a fer la vida 
com abans, i no és veritat. Cal 
mantenir la distància social 
i la higiene, per evitar els re-

brots que estan tenint en al-
tres països com Alemanya o 
Corea del Sud”, va insistir.
D’altra banda, el senador va 
valorar la situació política 
arran de la crisi del covid-19, i 
de com està afectant el govern 
de coalició del PSOE amb Uni-
des Podem. “Jo crec que totes 
les mesures que s’han pres són 
importants, i que al final de la 
crisi la gent valorarà tot el que 
s’ha fet per part del govern”, 
ha afirmat. “En l’anterior crisi 
es va rescatar els bancs, i ara 
estem rescantant a les perso-
nes. Això té un valor afegit que 
tothom sabrà valorar en el seu 
moment. No he d’amagar que 
és molt difícil gestionar esta 
situació, i que a cap partit li 
agradaria gestionar una situa-
ció com l’actual, que fa 100 
anys que no havíem viscut”, va 
concloure De la Vega.  

G.M.
TORTOSA

Manel de la Vega, al Senat espanyol. //  CEDIDA.

L’hospital Verge de la Cinta. //  J.D.

El PSC celebra l’aprovació de dos esmenes 
pel nou hospital i per protegir el Delta

Redacció
TORTOSA
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L’ANC intenta recosir-se a l’Ebre
 L’Assemblea dissol la territorial i inicia un 

procés de debat intern per decidir el seu futur
 Les tensions de nou assemblees territorials amb 

Alves culminen amb la seua renúncia al càrrec

L’Assemblea Nacional Cata-
lana (ANC) iniciarà un pe-
ríode de debat intern per de-
cidir el seu futur a les Terres 
de l’Ebre. El portaveu de les 
nou assemblees territorials 
que han subscrit el manifest 
‘L’ANC se salva votant’, Joan 
Esteve Guillaumet, va explicar 
que la coordinadora territorial  
ha quedat inactiva. També va 
aclarir que la divisió interna 
agreujada durant les darreres 
setmanes ha quedat superada 
per la renúncia de Manel Al-
ves i per la decisió de Roger 
Heredia d’optar a la secretaria 
nacional. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Guillaumet va dir que 
este nou escenari obre la pos-

sibilitat de “refer llaços i ma-
neres de treballar” per acon-
seguir l’objectiu final, que és 
aconseguir la independència 
de Catalunya. Segons va dir, 
estan il·lusionats i a partir 
d’ara es farà el que les assem-
blees territorials decideixin.
D’altra banda, quant a la pos-
sible demanda que Alves va 
anunciar per les declaracions 
de les nou assemblees te-
rritorials, que van acusar-lo 
d’irregularitats durant la seua 
gestió, Guillaumet va evitar 
polemitzar. De fet, va arribar 
a convidar-lo a participar en el 
nou procés de reformulació de 
l’ANC a les Terres de l’Ebre.
En concret, Alves va anunciar, 
també durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, que previa em-
prendre accions legals contra 
les nou assemblees territorials 
que amb el manifest ‘L’ANC 

se salva votant’ l’havien acu-
sat d’“irregularitats perma-
nents” durant la seua etapa 
com a coordinador de l’ANC 
a les Terres de l’Ebre. Alves 
va assenyalar que estes acu-
sacions eren injúries i calúm-
nies “totalment infundades”, 
i va anunciar que havia posat 
el cas en mans d’advocats, per 
presentar una querella. “Són 
unes acusacions gravíssimes, 
pensem que s’han travessat 
totes les línies que es poden 
permetre, i és un tema pel que 
no permetré un atac a la meua 
persona d’esta magnitud”, va 
assegurar Alves. 
Per la seua banda, l’aldeana 
Irene Negre també va negar 
les acusacions d’ingerència de 
la Crida Nacional que li havien 
fet des de les mateixes nou as-
semblees territorials, i va 
anunciar que deixava l’ANC.  

G.M.
AMPOSTA

Manel Alves, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. //  C21.

En concret, les nou assem-
blees territorials de l’Ampo-
lla, Camarles i Lligallos, Je-
sús, Masdenverge, Paüls, Sant 
Jaume-Els Muntells, la Torre 
de l’Espanyol, Tortosa i Xer-
ta afirmen que, durant l’etapa 
d’Alves, l’ANC a les Terres de 
l’Ebre no va adaptar-se mai 
als estatuts de l’entitat, ni con-
trolat les votacions. També 
asseguren que mai van pre-

sentar-se els comptes de la 
gestió econòmica. Però Alves 
va recordar que l’ANC era un 
moviment assembleari, i que 
tenia un compte únic. “I des 
d’aquell compte es des d’on es 
portava la comptabilitat a ni-
vell nacional, a nivell central, 
des del 2014. I jo era secetari 
nacional quan es va aprovar 
això, no era coordinador de 
Terres de l’Ebre. Per tant, això 
és una injúria i una calúmnia”, 
va dir. A més, va rebutjar les 
acusacions de manipulació 
partidista de l’entitat. De fet, 

Alves va dir que actualment 
l’ANC està controlada per 
ERC. També va assenyalar di-
rectament el riberenc Roger 
Heredia, membre del secreta-
riat nacional, de l’assetjament 
que ha patit. “Pensem que 
l’ANC ha estat controlada per 
ERC, a nivell nacional, i que 
d’este control, en el nostre 
cas, tenim una evidència molt 
clara que s’ha traslladat al te-
rritori, amb el secretari Roger 
Heredia“, va dir. “Aquí està el 
problema. En el moment que 
hem pressionat a este partit és 

quan hem tingut tots els pro-
blemes. Jo no m’havia sentit 
mai tan perseguit, és insòlit; 
ni m’havia imaginat mai que 
tota la maquinària d’un par-
tit estaria posada en marxa 
per destruir l’honorabilitat i 
la credibilitat d’un activista 
social com puc ser jo o altres 
persones que estem patint un 
assetjament similar”, va de-
nunciar “Això és inadmissible, 
i el que haurien de fer els par-
tits és traure les seues mans de 
l’ANC, deixar-la tranquil·la, i 
posar-se a treballar pel man-

dat de l’1 d’Octubre, que és 
el que es van comprometre a 
fer”, va argumentar.
Alves també va detallar que a 
Salvem l’ANC han confluït fins 
a tres corrents crítics amb la 
direcció actual de l’entitat. A 
banda, va explicar que va su-
mar-se a la Crida perquè apos-
ta per la unitat de l’indepen-
dentisme. Però Alves va dir 
que el nou secretariat de l’ANC 
hauria de quedar lliure de les 
interferències dels partits. De 
fet, no va descartar el trenca-
ment total de l’ANC.    

Alves (Salvem l’ANC) denuncia que ara 
l’Assemblea ‘està controlada per Esquerra’
Redacció
L’Ampolla
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El grup municipal d’ERC-Tortosa Sí ha 
registrat una moció a l’Ajuntament, 
perquè es debati en el proper ple ordi-
nari, que demana la integració de 
l’Ajuntament de Tortosa al Consorci 
Memorial dels Espais de la Batalla de 
l’Ebre (Comebe). Un organisme, se-
gons el republicà Xavier Faura, que 

contribueix al coneixement, la difusió 
dels espais i dels fets històrics de la 
Guerra Civil. De fet, fa poc que el Co-
mebe ha aprovat  els nous estatuts i 
ha incorporat quatre nous membres: 
l’Aldea, Amposta, Xerta i Campredó. 
En este sentit, Faura considera que 
Tortosa, que també va ser front de 

guerra durant la Batalla de l’Ebre, 
també hauria d’incorporar-s’hi. Veu-
rem, per tant, com queda el nou Co-
mebe que ja s’ha començat a dibuixar. 
Sobretot, després de la destitució ful-
minant i inesperada de qui ha estat el 
seu director tècnic des de la seua 
creació, el terratí David Tormo.   

Els canvis en els membres i en la direcció del Comebe

Montserrat Esteve, la solidaritat
DES DE TORTOSA, des de 
les Terres de l’Ebre arreu del 
món, Montserrat Esteve ha 
sigut un referent incompara-
ble de solidaritat humana, de 
neguit per les necessitats dels 
altres, dels més vulnerables, 
dels més necessitats.

ACABA de deixar-nos quan 
estava amb més força i visió 
de futur que mai. Actuava pels 
valors que són essencials per 
a assegurar a les generacions 
que arriben una vida digna 
en una Terra a on s’aturen los 
processos que estan deterio-
rant la qualitat ecològica.

LA SEUA dedicació no tenia 
límits. Sempre positiva, era 
capaç de mobilitzar a tothom, 
especialment a la gent jove, 
conscient de què són, elles i 

ells, lo més essencial del esde-
venidor comú.

DURANT molts d’anys, com 
a presidenta de l’Associació 
Amigues i Amics de la UNES-
CO de Tortosa va portar a ter-
me una excel·lent promoció i 
difusió dels principis ètics de 
l’Organització del Sistema de 
les Nacions Unides, especia-
litzada en l’Educació, la Cièn-
cia i la Cultura. Es tracta de 
formar éssers humans “lliures 

i responsables”, capaços de 
participar, ser crítics i autocrí-
tics, i de fomentar la transició 
des d’una cultura de domini, 
imposició i guerra a una cultu-
ra de diàleg, conciliació i pau, 
de la raó de la força a la força 
de la raó.

PERSONALMENT li estaré 
sempre agraït perquè des del 
primer moment va acceptar 
fer-se càrrec de l’organització 
dels Premis als centres edu-

catius, i personals, que vaig 
decidir, en consulta amb los 
meus cosins, crear a Tortosa, a 
on estan les meues arrels, d’on 
eren ma mare i mon pare… 
Montse Esteve se cuidava de 
tot i, en lo seu magnífic i eficaç 
equip, ho portava endavant, 
incloent lo llegat de llibres i 
objectes artístics que la Cam-
bra de Comerç de Tortosa va 
tindre l’amabilitat d’oferir-me 
instal·lar a la gran sala princi-
pal del Palau Brunet.

MONTSE Esteve ha mort víc-
tima del coronavirus. A tots 
els que l’han tractat, lo meu 
reconeixement més profund. 
En primer lloc, als seus filla i 
fill, Marta i Albert, a tots els 
familiars i amistats, la meua 
condolença i el meu sentiment 
més gran. A Meritxell Roigé, 

l’Alcaldessa, que tan ajudava a 
Montse, a Irene Prades, direc-
tora de la Biblioteca que porta 
el nom de mon tio Marcelino, 
a Miquel Àngel Essomba, a Jo-
sep Bayerri, a Vicent Lluesma, 
a Francesc Faiges, president 
de la Cambra, a Santi Vallde-
pérez, al Campus Terres de 
l’Ebre de la Universitat Rovira 
Virgili, a la UNED, a les direc-
tores i directors dels Centres 
Escolars de Primària i Secun-
dària, al seus alumnes… a tots 
aquells a los que Montse Este-
ve portava a la ment i el cor… 
en particular a Ada Vallés i a 
tots els que són i han estat 
membres de l’Associació 
UNESCO-Tortosa… Montse 
Esteve s’absenta però es queda 
sempre inspirant-nos per la 
seua lluminosa trajectòria hu-
mana exemplar. 

FEDERICO MAYOR ZARAGOZA

EXDIRECTOR GENERAL 

DE LA UNESCO

La nova normalitat
LA DONA ni massa jove ni 
massa madura, no té massa 
clar què vol dir això de la nova 
normalitat. Ho ha sentit dir dia 
si dia també per les rentadores 
televisives de brutícia, d’aquí i 
d’allà..., però tot i així, malgrat 
la suposada pluralitat, encara 
no n’ha tret l’aigua clara. Tot 
això ho pensa, no pot no pen-
sar-ho, quan s’asseu al seient 
d’un vagó de tren, un model 
449, a primeríssima hora del 
matí (o a última hora de la 
matinada, segons es miri). Un 
vagó, d’un tren, que va estran-
yament ple, inusualment ple. 
S’ha fixat, però, en una senyo-
ra que cus, de mitja melena de 
plata, que s’ha assentat just a 
l’altra banda del vagó.

LA DONA que viu en una 
edat indeterminada, en què 
ja comencen a parlar-li de 
vostè, medita en què és nor-
mal i en què no. No ho té clar, 
creu, tot és subjectiu. Però hi 

ha conceptes que no admeten 
pal·liatius, i creu vagament 
que aquest n’és un. 

LA DONA d’ulls marrons i 
que viu en un món on tothom 
es tuteja, avui retorna a la feina 
després d’una crisi sanitària 
com mai s’havia vist, i que les 
autoritats (les autoritats?) no 
s’han cansat de dir que ho can-
viaria tot. Propaganda, pensa, 
i això sí que no ha canviat en 
segles. Què ha canviat? Què 
no? Què serà normal a partir 
d’ara? Com sempre, té dubtes. 
I com sempre, comença el dia 
amb la seva llista de música a 

Spotify. Sona Adult life... vida 
adulta. Potser ja sigui hora, sí.

LA DONA que porta ulleres 
blaves, i una mitja melena ne-
gríssima que amaga sota tints 
que aplica amb rigorositat 
acadèmica, ja no ha vist cues 
de famílies demanant men-
jar. De fet, fa temps que no en 
veu ni en sent a parlar. També 
se n’ha adonat (encara que 
sovint es faci la despistada), 
com han anat tancant les ofi-
cines de treball; diuen, hi ha 
rumors, que ja tothom té una 
feina, un treball, ben remune-
rat. Ella, és cert, no l’ha perdut 

mai, i se sent afortunada; però 
empatitza profundament amb 
les injustícies i amb les perso-
nes que no han pogut donar 
de menjar als seus fills durant 
mesos i anys. I diuen, també, 
que la contaminació ha dis-
minuït a tot el planeta, i que 
en els últims anys s’han des-
envolupat fins el paroxisme 
línies de tren d’alta eficiència 
que tothom agafa per moure’s 
amunt i avall. Diuen... potser 
sigui veritat, o potser sigui un 
somni. Ho ha llegit, no en té 
cap dubte; tots els diaris digi-
tals en van plens. Però a voltes, 
la dona sap que també viu en 
una bombolla de felicitat fictí-
cia, i no acaba de tenir ben clar 
on té uns límits que ja fa massa 
anys que s’han difuminat.

LA DONA, que mira fixament 
com el sol ataronjat treu el cap 
per l’horitzó mediterrani, sap, 
però, que hi ha una altra nor-
malitat. Una nova normalitat 

on ja no queda ni rastre ni de 
besades ni d’abraçades ni 
d’encaixades de mà ni de co-
pets amistosos a l’esquena. Ni 
tan sols ni de mirades ni de pa-
raules tendres, de les que cu-
ren. Sap, i això ho veu cada 
cop que surt al carrer, que la 
nova normalitat va de perso-
nes que es miren amb recel 
quan es creuen al carrer, i que 
fan una passa cap endarrera 
per evitar aproximar-se més 
del compte. Aquesta nova nor-
malitat no l’ha llegida a inter-
net ni l’ha sentida per la tele-
visió ni l’ha escoltada per la 
ràdio. Aquesta nova normali-
tat és ja un virus que s’ha ins-
tal·lat entre nosaltres, sense 
més vacuna que nosaltres ma-
teixos. 

DANIEL GIL

BIBLIOTECARI
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175 mesures ha previst el 
govern de Tortosa, arran 
de la crisi del coronavirus, 
en el seu Pla de Reactiva-
ció Econòmica i Social. 
Unes mesures que, d’en-
trada, hauran d’imple-
mentar-se amb un pressu-

post d’uns 3,3 milions 
d’euros. El gruix d’aques-
tes mesures són els ajuts 
de 400 euros als comerços, 
l’hostaleria o la restaura-
ció, però també n’hi ha 
d’altres destinades a aten-
dre la urgència social.  
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EDITORIAL

Crisi sanitària, però també econòmica i social
LA COVID-19 ha suposat un daltabaix enorme a escala 
global, amb unes conseqüènies que també han impac-
tat de ple a l’Estat espanyol, a Catalunya i a les Terres 
de l’Ebre. Tot i que la pandèmia ens ha afectat en me-
nor mesura, a causa de les característiques pròpies del 
territori en els àmbits de la demografia i la mobilitat, 
la realitat és que a l’Ebre hem tingut més de 300 ca-
sos positius, més de 3.000 sospitosos i més de 40 morts 
relacionades amb el coronavirus. Un ball de xifres que 
també ha arribat al nostre territori, sense entrar a valo-
rar la polèmica al voltant de les dades de Salut.

Com ja va passar amb el temporal Glòria, un fenomen 
meteorològic associat al canvi climàtic, una catàstrofe 
que s’origina a l’altra banda del món és capaç de glo-
balitzar-se i d’afectar-nos de manera directa. A més a 

més, l’impacte del coronavirus té una dimensió múlti-
ple, afegida a l’emergència sanitària. I és que més enllà 
de demostrar que les retallades, les polítiques austeri-
cides, van debilitar greument el nostre sistema públic 
de salut, la crisi del coronavirus també ha acabat mu-
tant en una veritable crisi econòmica i social.

Veníem d’una etapa en què, tot i els indicis de recupe-
ració econòmica, els grans oracles ens alertaven d’una 
nova recessió, que precisament havia d’endurir-se a 
partir del 2020. Tot apuntava que el 2020 havia de ser 
l’inici d’una nova crisi. Finalment, gràcies o per culpa 
del coronavirus, ja la tenim aquí.  La pandèmia ha pro-
vocat una aturada de l’economia que pot desembocar 
en una depressió global. Ja hem vist com s’han multi-
plicat els expedients de regulació d’ocupació i com han 

crescut les dades de l’atur a Espanya, on milers d’au-
tònoms s’han quedat sense activitat, i on desenes de 
petites i mitjanes empreses han hagut de tancar portes, 
amb la incertesa afegida de no saber si podran tornar 
a obrir-les. En este sentit, són les administracions pú-
blics i els governs els que hauran de doblegar l’esquena 
perquè esta crisi no l’acaben de pagar els de sempre, 
com ja va passar durant la crisi anterior.

Les conseqüències econòmiques i socials seran gravís-
simes si no es prenen mesures per rescatar els col·lec-
tius més vulnerables i també els sectors econòmics més 
perjudicats per la crisi del coronavirus. Ara més que 
mai és urgent reactivar l’economia i també preveure un 
pla de rescat euniversal i solidari, que face una aposta 
clara per l’estat del benestar, social i de drets. 

Amaguen la corrupció de la corona
HA ESTAT una casualitat que 
aquestes setmanes aparegués 
la notícia que el rei emèrit 
Joan Carles I havia rebut de 
mandataris de la península 
aràbiga un regal de milions 
d’euros? Pot ser sí o pot ser 
una vertadera casualitat; però 
haver coincidit amb el coro-
navirus, podria fer-nos creure 
que l’afer havia saltat opor-
tunament per apaivagar l’es-
càndol que representaria per 
la família reial. L’esbombada 
mundial de la notícia del regal 
milionari, dipositat a un para-
dís fiscal, el posterior traspàs 
d’una part d’aquest capital a 
una de les seves amants i es-
tar implicat el rei actual com 
un titular del compte, repre-
senta, tot plegat, una immo-
ralitat monumental, malgrat 
la inviolabilitat que l’empara 
la legislació espanyola. La 
coincidència d’aquests dies 
que els mitjants informatius 
del món estan abocats amb 
la pandèmia, les morts de 
les persones i les seves con-
seqüències econòmiques, ens 
fan sospitar que ha estat una 
maniobra planificada. 

TAMBÉ EL GOVERN d’Es-
panya tambaleja, davant els 
vaivens del president Pedro 
Sánchez sobre els confina-
ments, les alarmes, les re-
lacions amb els presidents 
autonòmics, les publicacions 
al BOE, les discrepàncies i 
les ajudes que l’Estat haurà 
de fer davant la crisi tan ex-
traordinària que s’apropa, 
quan l’endeutament estatal és 
enorme, el nombre de pobres 
s’incrementa per moments 
entre la població, molts petits 
negocis d’autònoms hauran 
de tancar i l’atur s’incremen-
tarà a nivells esgarrifosos. I 
mentre, els directius de les 
grans empreses es rebaixaran 
els sous i “només” cobraran 
de mitja 3,7 milions per bar-
ba i el rei Felip VI renuncia a 
l’obscura fortuna del seu pare. 
Tot plegat un vertader enre-

nou, molt difícil d’entendre 
pel poble espanyol, sortint 
d’una època on la corrupció 
del govern era el pa nostre de 
cada dia, amb els estaments 
jurídics d’alta volada subordi-
nats al seu passat dictatorial, 
aplicant llur ideologia nacio-
nalista per combatre els drets 
d’expressió i manifestació del 
poble i empresonant injusta-
ment membres dels darrers 
governs de Catalunya. I al 
més amunt del pedestal, la 
ultradreta feixista, inclement 
i emergent, nacionalista a 
ultrança, que pretén foragi-
tar a les bones o a les males 
el govern de comunistes. Tot 
plegat resulta ser un cabdell 
que es fa molt difícil desem-
brollar-lo. 

ELS POLÍTICS espanyols ho 
amaguen tant com poden; no 
l’extrema dreta i la dreta sinó 

també el socialistes i l’esque-
rra de Podemos. El concepte 
inexplicable en el món actual 
de la inviolabilitat del rei pot 
ser una excusa momentània 
però, excepte pels espanyols 
radicalitzats, és de suposar 
que a poca gent els pot caure 
bé i ho consideren un frau de 
llei. El rei, com a màxim re-
presentant de l’Estat, no pot 
comportar-se com en perío-
des anteriors en què “el rey 
es la ley”. Avui, com a cap de 
d’Estat, hauria de ser un ciu-
tadà que la seva manera de 
fer, en tot moment i circum-
stància, hauria de representar 
un exemple per tota la ciuta-
dania. Si ell és un defrauda-
dor declarat, com han d’obrar 
la resta dels espanyols? El PP, 
en els seus darrers govern ja 
ens ho va demostrar, que eren 
autèntics seguidors dels pas-
sos reials en el sentit més per-
vers i molt pocs estan a la pre-
só pagant les suposades penes 
que van cometre.

VET AQUÍ que els polítics 
espanyols ho estan amagant i 
prefereixen obviar-ho ans

que denunciar-ho. Serà una 
vergonya per tots quan el rei 
és invulnerable i ha malver-
sat, amagat i regalat diners 
que pertanyien a tots. Però 
amb l’agreujant d’augmentar 
dia a dia els que han de rebre 
caritat de la Creu Roja, Arre-
ls, Càritas, entre d’altres, per 
omplir els seus estomacs fa-
molencs. I mentrestant, una 
llista de més de 800 deposi-
tants de diners a Suïssa que el 
ministre Montoro va evitar 
donar-la a conèixer i els di-
rectius de les empreses s’han 
rebaixat els sous a una mitja 
de 3,7 milions d’euros. Estic 
convençut que els actuals go-
vernants, davant d’aquesta si-
tuació tan complicada prefe-
reixen callar, amagar, evitar 
les corresponent investiga-
cions per no desestabilitzar 
l’Estat des dels seus fona-
ments.  Qui dia passa, anys 
empeny, deuen pensar. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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     OPINIÓ

La descentralització de Catalunya, per una Catalunya federal

No calia anar a viure a Amposta

EL DEBAT territorial a Ca-
talunya sembla que reneix, el 
COVID19 ha despertat les con-
tradiccions catalanes sobre la 
concepció de Catalunya com a 
territori.

ÉS VERITAT que els proble-
mes són estructurals, i que la tas-
ca per afrontar-los no serà gens 
fàcil, però això no treu que el 
debat s’ha de fer, i les decisions 
s’han de prendre. No podem 
continuar tenint un país dividit 
en províncies del 1833 i en co-
marques del 1936.

AQUESTA DISTORSIÓ espa-
cial i temporal provoca moltes 
externalitat negatives, voler ges-
tionar un país amb unes eines 
antiquades l’únic que fa és alen-
tir-lo, i l’únic que provoca és que 
les forces centrifugadores del 
centralisme guanyin terreny.

ANEM AL FONS de la qüestió. 
A Catalunya, i amb molta raó, 
sempre s’ha criticat el centra-
lisme de l’Estat envers el nos-
tre país. La concepció de l’Es-

tat-Nació sempre ha estat un 
model centralitzador i amb una 
contínua evolució centralitzant. 
Però i Catalunya, com gestiona 
la Generalitat el seu territori i les 
seves polítiques? És Catalunya 
un territori descentralitzat? Bar-
celona és una capital i exerceix 
la capitalitat del país amb una 
matriu diferent a com ho fa Ma-
drid?

AQUESTES preguntes han de 
tenir respostes, i nosaltres inten-
tarem posar-hi llum. Catalunya 
té una llei regional que està sus-
pesa, per tant no té regions a la 
pràctica. Estem parlant de la llei 
de Vegueries que el Parlament 
va aprovar al 2010 i que va mo-
dificar al 2017. Aquesta llei, que 

creiem que és molt pertinent 
pel país, proposava fusionar les 
Diputacions i les comarques, i 
que entre els municipis i la Ge-
neralitat hi hagués un únic ens 
administratiu , les Vegueries, 
les Regions. Amb la voluntat de 
reduir ens administratius i amb 
l’objectiu de ser una administra-
ció més àgil i modernitzadora. 
La voluntat hi és, però no s’ha 
materialitzat, i la regionalització 
de Catalunya no pot reposar en 
les quatre diputacions de 1833.

LES FUTURES regions de 
Catalunya haurien de tenir el 
seu propi govern i el seu propi 
parlament, com tenen avui dia 
les Diputacions i els consell co-
marcals. Haurien de tenir la seva 

pròpia capacitat de represen-
tar-se, políticament, i de gestio-
nar el seu propi territori, de la 
mà i en col.laboració del govern 
central, en aquest cas el de la Ge-
neralitat de Catalunya. Ara això 
no passa.

CURIOSAMENT al 2010, tot 
i que es va suspendre la Llei de 
Vegueries, es va aprovar una Llei 
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona, que dotava a aquest te-
rritori d’una certa autonomia en 
competències importants. Tam-
bé dotava d’uns pressupostos i 
d’unes competències. En resum, 
que l’AMB esdevenia l’única re-
gió del país de facto.

MENTRESTANT, la resta de 
territoris continuàvem sense 
poder desenvolupar estratègies 
territorials adequades als inte-
ressos de les diverses regions 
del país, Terres de l’Ebre, Alt 
Pirineu-Aran, Catalunya Cen-
tral, Penedès, Girona, Terres de 
Ponent, Camp de Tarragona… 
aquestes regions continuaven 
supeditades a les voluntats de 

la Generalitat, sense autonomia, 
sense pressupostos territorials, 
pur centralisme jacobí. Han pas-
sat 10 anys i seguim igual.

PER QUÈ la gent de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, poden 
tenir la seva autonomia regional 
(que tenen tot el dret), i la resta 
de territoris de Catalunya no 
podem tenir el mateix tracte? 
Per què la regió del Camp de 
Tarragona no pot gestionar la 
seva mobilitat com ho fan a Bar-
celona? Són preguntes que ens 
fem i que la resposta va a parar 
a aquesta manca de regionalitza-
ció del país.

NO PODEM continuar tenint 
un model de país centralitzat. 
No podem decidir com ha de ser 
el Pirineu, el Penedès, la Cata-
lunya Central, des de Barcelona, 
ens cal autonomia, ens cal posar 
els pilars del futur d’una Cata-
lunya Federal. No podem fer un 
discurs cap a Madrid, i negar-ho 
en clau catalana, ens fa mal, ens 
fem mal. 

JAUME CASAÑAS 

GEÒGRAF 

I PRIMER TINENT 

D’ALCALDE DE CUNIT

ELS AUTÒNOMS i les petites 
i mitjanes empreses són una 
baula imprescindible en la ca-
dena que sosté l’economia de 
ciutats com Tortosa. Aquests 
professionals i pimes ha viscut 
en els darrers anys importants 
sotracs, provocats per les dife-
rents crisis econòmiques i els 
reptes imposats per la globa-
lització. Però ara n’ha arribat 
un altre, el de l’emergència 
provocada per la pandèmia 
del Covid-19, que pot suposar 
el cop de gràcia definitiu per a 
molts d’aquests petits negocis 
i empreses. El risc de perdre 
encara més múscul econòmic 
a la nostra ciutat ens obliga a 
tots i a totes, i especialment als 
que tenim responsabilitats pú-
bliques, a fer totes les aporta-
cions, propostes i esforços pos-
sibles per ajudar a tots aquells 
i aquelles que mantenen viu el 
múscul de la nostra economia 
local. 

MOVEM TORTOSA sempre 
hem defensat que l’Ajunta-
ment, l’administració més pro-
pera als ciutadans, pot jugar un 

paper importantíssim a l’hora 
d’ajudar a mantenir l’activitat 
d’aquests autònoms i pimes. És 
per això que en els darrers anys 
hem presentat diferents pro-
postes i mocions perquè l’Ajun-
tament ajudi els emprenedors, 
pimes i petits comerços de la 
ciutat. Però sempre ens hem 
trobat amb el mur aixecat pels 
postconvergents i els seus socis 
de torn, que ens tombaven les 
propostes utilitzant sempre els 
mateixos arguments: que els 
ajuntaments no tenen compe-
tències pròpies i que ja hi ha 
línies d’ajuts de les administra-
cions superiors. I, això, mentre 
altres ajuntaments de Cata-
lunya i de les Terres de l’Ebre 
sí que estaven implementant 
línies d’ajudes pròpies. Podria 

posar molts exemples, com el 
d’aquella vegada que l’ara al-
caldessa Meritxell Roigé em 
va convidar a marxar a viure 
a Amposta només per haver 
demanat per a Tortosa una ini-
ciativa de caràcter econòmic 
engegada pel govern munici-
pal de la població veïna. Però 
és que no estem davant d’una 
manca de competències; sinó 
d’una manca de voluntat po-
lítica i d’una supèrbia que ha 
generat una preocupant inca-
pacitat d’aprendre dels altres. 

ARA, amb l’arribada de la cri-
si del coronavirus, hem vist 
com de nou molts ajuntaments 
d’arreu del país i també de les 
Terres de l’Ebre han treballat 
des del minut 1 per a la crea-

ció d’ajudes a les pimes i els 
autònoms. I novament davant 
l’evidència que moltes vega-
des per poder fer alguna cosa 
només cal voluntat de fer-ho, 
Movem vam tornar a insistir 
en la petició de la posada en 
marxa d’ajudes locals a l’em-
prenedoria i l’ocupació local, 
que siguin complementàries a 
les de l’Estat i de la Generalitat 
i amb la intenció d’enfortir les 
repercussions positives de les 
ajudes de les administracions 
superiors. Però l’alcaldessa, 
experta en fer oïdes sordes da-
vant propostes en positiu que 
arriben des de l’oposició o que 
no encaixen amb la seua visió 
curtplacista i clientelar de la 
gestió municipal, tornava a la 
retòrica de la manca de com-
petències per a no aplicar estes 
ajudes. 

PERÒ DAVANT la prolifera-
ció d’iniciatives d’altres ajun-
taments i després que tots els 
grups de l’oposició a la nostra 
ciutat ens haguem mantingut 
ferms en la defensa de la legali-
tat d’aquestes ajudes, el govern 

sociovergent de Tortosa ha 
hagut de rectificar i ha acabat 
anunciant que es crearan. Això 
sí, l’alcaldessa no ha deixat es-
capar una vegada més l’oportu-
nitat de penjar-se una medalla 
que no li pertoca, perquè si no 
hagués estat per la insistència 
de Movem i de la resta de l’opo-
sició, a l’Ajuntament de Tortosa 
a hores d’ara els autònoms, els 
emprenedors i les pimes locals 
no podrien optar a unes ajudes 
que sí que s’estan aplicant en 
altres llocs. 

ARA el que hem de veure és el 
detall i la lletra menuda de les 
ajudes que volen crear l’alcal-
dessa i el seu govern en mino-
ria. Però, com a mínim, de mo-
ment ja ha quedat demostrat 
allò que Movem diem des de fa 
anys: que es pot ajudar des de 
l‘Ajuntament a l’economia lo-
cal si hi ha voluntat política i 
ganes de posar-se en el lloc 
dels que ho estan passant ma-
lament. I sense necessitat d’en-
viar l’oposició a viure a ciutats 
veïnes.  

JORDI JORDAN

PORTAVEU 

DE MOVEM TORTOSA
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Política en temps de coronavirus 
LA CRISI sanitària del coro-
navirus ha derivat en una cri-
si econòmica i social de gran 
magnitud, i ha generat una 
crisi política per la gestió dels 
governs de la mateixa. Una 
situació que està posant al 
descobert les polítiques aus-
tericides que van desmuntar 
els sistemes públics de salut 
i de protecció social, i que ha 
relegat a un segon pla el diàleg 
sobre el conflicte polític entre 
Catalunya i l’Estat espanyol.

LA RECENTRALITZACIÓ 
de competències, la militarit-
zació de la resposta, la priorit-
zació de l’economia, la polè-
mica en el recompte de morts, 
la no aplicació d’un pla de xoc 
social, la no nacionalització 
temporal de la sanitat privada 
i la no posada a disposició pel 
bé comú de la indústria per a 
la fabricació de tot el necessa-

ri per a fer front a la crisi són 
qüestions que posen de relleu 
que, quan la situació sanitària 
millori, serà el moment d’exi-
gir responsabilitats polítiques 
al govern espanyol per la mala 
gestió de la crisi del covid-19.

UNA POLÍTICA recentralit-
zadora a través del decret de 
l’estat d’alarma, que exigeix 
que la resta d’administracions 
estiguin darrere del govern 
central –sota un comanda-
ment únic– en comptes de 
treballar per una política de 
coordinació i de col·laboració 
més efectiva. Una situació de 

“No” diàleg amb les comu-
nitats autònomes que s’està 
reproduint en les fases de la 
desescalada i que ha deixat el 
president Pedro Sánchez sen-
se els suports de la majoria 
de la moció de censura. Així 
mateix, les discrepàncies con-
tinuades dins del Govern de 
coalició i d’aquest amb l’oposi-
ció, amb els diferents governs 
autonòmics i –fins i tot– amb 
els seus socis de la investidura, 
posen en tensió la legislatura.

EN AQUEST SENTIT, Sán-
chez va salvar l’estat d’alar-
ma obtenint a última hora 

el suport del PNB a canvi de 
facilitar el desenvolupament 
de la convocatòria electoral 
ajornada al País Basc, així com 
el recolzament de Ciutadans 
en una nou exemple de geo-
metria variable d’un Sánchez 
camaleònic. Una maniobra 
de Ciutadans per sortir de la 
irrellevància en el Congrés 
i, alhora, buscant la seva su-
pervivència política –i la de 
la seva cap de files–, desmar-
cant-se de la via ultra del PP i 
Vox. Per la seva banda, el líder 
de l’oposició, Pablo Casado, 
intenta treure el màxim rèdit 
polític d’una situació crítica 
argumentant, fins i tot, que el 
PP no va retallar en sanitat i 
serveis públics ni en els pitjors 
anys de la darrera crisi econò-
mica. Un cinisme majúscul del 
líder dels populars.

LA PREOCUPANT escalada 

de recentralització de les deci-
sions polítiques preses unila-
teralment és un menyspreu a 
l’autogovern autonòmic. Una 
situació de concentració del 
poder però també dels errors, 
que cal revertir per donar pas 
a la recuperació de les compe-
tències de l’autogovern, al tre-
ball conjunt per a la recons-
trucció social i econòmica, i a 
la negociació en la taula de 
diàleg per l’autodeterminació 
de Catalunya. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG

I INVESTIGADOR SOCIAL

 OPINIÓ 

Camí de la reactivació
FA DOS MESOS, la pandèmia 
del coronavirus submergia el 
nostre país i bona part del món 
en una crisi sanitària i econò-
mica sense precedents en la 
nostra història recent. L’atura-
da de l’activitat en la majoria 
de sectors, a causa d’un confi-
nament ciutadà del tot neces-
sari, ens obligava a modificar 
hàbits quotidians, relacions 
familiars i fórmules de treba-
ll. I el pitjor de tot: causava un 
reguitzell de víctimes mortals 
que, malauradament, encara 
no s’ha aturat. Des de bon co-
mençament, a la Diputació de 
Tarragona ens vam mobilitzar 
per atendre les necessitats so-
cials i econòmiques dels ajun-
taments i del conjunt de la 
ciutadania en una situació tan 
greu i excepcional com aques-
ta, amb la posada en marxa de 
múltiples mesures encamina-
des a mitigar-ne els efectes en 
el present i avançar-nos a les 
possibles conseqüències de la 
crisi en el futur. L’objectiu era 
i és ben clar: prevenció, aten-
ció i reactivació.

EL PLE extraordinari cele-
brat fa pocs dies a la Diputa-
ció, el primer que hem dut a 
terme telemàticament, ha sig-
nificat un nou pas endavant en 

el nostre objectiu de garantir 
la liquiditat els ens locals del 
Camp de Tarragona, les Terres 
de l’Ebre i el Baix Penedès, en 
un moment en què es fa més 
necessari que mai. Les ini-
ciatives en aquest sentit han 
estat múltiples. D’una banda, 
es va aprovar la convocatòria 
d’ajuts del Pla d’Acció Munici-
pal, el PAM, que preveu 85M€ 
per al present quadrienni, dels 
quals 21M€ es destinen a l’ac-
tual exercici. També es va do-
nar llum verda a la modifica-
ció de crèdit que augmenta el 
pressupost general d’enguany 
en un total de 16M€, part dels 
quals es destinaran a mesures 
directament destinades a la 
lluita contra la Covid-19, com 
ara la desinfecció d’espais pú-
blics als municipis. 

AIXÍ MATEIX, en la sessió 
també es va donar via lliure a 
l’adaptació del conveni qua-
driennal amb els consells co-

marcals perquè puguin rebre 
de manera immediata ajuts 
per fer front al coronavirus 
als respectius municipis, i es 
van impulsar projectes d’es-
pecialització i competitivitat 
territorial (PECT), que con-
tribueixen a dinamitzar el te-
rritori. Iniciatives totes elles 
que, val a dir, han obtingut el 
vistiplau del ple de manera 
unànime. No hem d’oblidar 
tampoc que, abans de l’arri-
bada del coronavirus, bona 
part de la demarcació havia 
patit les conseqüències del 
temporal Glòria, i que ante-
riorment diversos municipis 
també van resultar afectats 
pels forts aiguats de l’octubre. 
Per a aquests pobles, destinem 
també més recursos per tal 
que puguin refer els serveis i 
les infraestructures malmeses. 

TOT PLEGAT representa 
una gran i necessària injecció 
de capital per als nostres ens 

locals, en un moment en què 
es fa imprescindible que les 
administracions duem a terme 
polítiques keynesianes, prio-
ritzant la despesa pública per 
tal que l’economia no s’aturi. 
Arran de crisis anteriors, com 
la de 2008, hem après que les 
retallades o l’austeritat extre-
ma debiliten l’estat del benes-
tar, una de les nostres grans 
fites socials. Per això, des de la 
Diputació de Tarragona cen-
trem els esforços en la recerca 
de solucions que no represen-
tin una minva de les inver-
sions, sinó tot al contrari. So-
lucions que han de pal·liar la 
manca d’ingressos i l’augment 
de despeses dels ajuntaments 
en els darrers mesos. En base a 
aquesta premissa hem aprovat 
les iniciatives anteriorment 
esmentades, i ara continuem 
dissenyant-ne de noves en el 
marc d’una comissió de reac-
tivació econòmica de la nostra 
demarcació. A través d’aques-
ta eina, encetarem altres ac-
cions per ajudar els munici-
pis en la seva liquiditat, tot 
impulsant alhora el seu teixit 
empresarial i social, en àmbits 
com el turisme, el comerç o les 
entitats del tercer sector.

L’ESFORÇ que la ciutadania, 

el sector econòmic, les entitats 
i les administracions duem a 
terme de manera intensa des 
del passat mes de març ens 
ha de permetre superar amb 
èxit l’actual conjuntura ad-
versa. La situació continua 
sent delicada, si bé comptem 
amb les eines per superar-la, 
d’entre les quals sobresurten 
els aplaudits equips sanitaris 
que lluiten en primera línia. 
La feina de tothom és cabdal 
per tal de superar amb èxit la 
pandèmia. A les dues regions 
sanitàries de la nostra demar-
cació, aquest esforç conjunt 
ens ha permès arribar a la 
fase 1 de desescalada. Un cop 
assolit aquest esglaó, no hem 
de baixar la guàrdia, i hem de 
seguir rigorosament les indi-
cacions de les autoritats sa-
nitàries sanitàries en matèria 
de prevenció. No fer-ho, pot 
representar un increment de 
persones afectades i un retro-
cés en la lluita contra la malal-
tia. Per això, la col·laboració, 
la solidaritat i la responsabili-
tat han de ser les nostres com-
panyes de viatge en el nostre 
camí diari. Un camí que, de 
ben segur, ens ha de dur a bon 
port. 

MOLTA FORÇA a tothom. 

NOEMÍ LLAURADÓ

PRESIDENTA DE LA 

DIPUTACIÓ DE TARRAGONA
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Conspiració de silenci
L’ANY 1955, John Sturges, un 
director de renom en aquella 
època, va dirigir ‘Bad Day at 
Black Rock’, que aquí ens va 
arribar traduït com a ‘Conspi-
ración de silencio’. En aquest 
film, Spencer Tracy arriba a 
un petit poble de l’Amèrica 
profunda després la guerra, 
buscant un japonés, Joe Ko-
maco.  És el pare d’un com-
pany que li va salvar la vida 
i que va morir a la guerra. Li 
vol donar la medalla al mèrit, 
en record del seu fill. En arri-
bar al poble, li comuniquen 
que Joe Komaco també és 
mort. El nostre protagonista 
se n’adona que ningú en vol 
parlar d’aquest home, ni del 
perquè o com va ser la seva 
mort. Estranyament, els habi-
tants del petit poble, amb els 
seus mandataris al cap -Lee 

Marvin, Robert Ryan-, han 
teixit un pacte de silenci al 
voltant del que realment va 
passar. Tothom calla, uns per-
què van participar en els fets, 
altres per por.

AQUESTS estranys i durs 
dies de pandèmia i confina-
ment ha sortit la resolució de 
la sentència per part del Su-
prem del cas Palau. En aques-
ta, el Tribunal prova que CDC 
es va finançar durant molts 
d’anys de manera irregular. 
Així funcionava la política 
catalana en aquells temps 

sota l’hegemonia convergent. 
Llavors, es veu que també 
tothom ho sabia i tothom 
callava ja que el text diu tex-
tualment: “Sin excluir la par-
ticipación de otras personas 
de esta formación, que no han 
podido ser completamente 
identificadas, o cuya respon-
sabilidad penal ha sido decla-
rada prescrita”, i hi afegeix: 
“Haciendo valer el ascenden-
te que algunas de las personas 
que la integravan tenían sobre 
aquellas que conformaban los 
órganos de gobierno y la ad-
judicación de obra pública en 

entes  autonómicos o locales 
integrados por miembros del 
propio partido…”

HA SORTIT aquesta im-
pactant notícia, i gairebé ni 
se n’ha parlat. Ni els polítics 
d’aquella època, ni els d’ara, 
ni TV3, ni gairebé cap mitjà 
informatiu.  Llavors quasi to-
thom callava. “Vostès tenen 
un greu problema, i es diu 
3%”, va dir Pasqual Maraga-
ll, i el van fer callar. I ara to-
thom torna a callar. Els diri-
gents històrics perquè potser 
tenen molt que amagar, els 
d’ara perquè se saben hereus 
d’un llegat brut i corrupte i no 
gosen perdre el lloc si parlen. 
Per què ningú d’aquests he-
reus diu res? Ni tan sols per 
rebutjar-ho, dir que ells no 
en sabien res ? Per què ningú 

surt a rebutjar-ho, a dir que 
són aigua neta, dir que tot 
això és passat? 

Com a ‘Bad Day at Black Rock’ 
uns callaran per culpabilitat i 
els altres per por. En aquell 
decadent poblet perdut, nin-
gú gosava ser sincer i tothom 
es mirava de “reüll”. Per això 
m’ha vingut aquella vella pe-
l·lícula al cap. Perquè aquest 
silenci d’ara per part del he-
reus del CDC, ara JuntsXCat, 
m’ha resultat esfereïdor. 

BUSQUEU la pel·lícula i mi-
reu-la. No té cap efecte espe-
cial, ni cap gran trama d’aven-
tures, però potser ens farà 
pensar una mica i aprendre 
alguna cosa. I a la fi, el ja-
ponès mort, és la nostra de-
mocràcia.  

CINTA GALIANA

PROFESSORA I EXREGIDORA 

DE MOVEM TORTOSA

 OPINIÓ 

No hi ha responsables del coronavirus, però sí de la seva gestió

NO ÉS CASUAL el col·lapse 
d’alguns del nostres hospitals,  
si recordem que  les retalla-
des a la sanitat pública cata-
lana va sacrificar un terç de la 
plantilla. No és conseqüència 
de l’atzar que el personal sa-
nitari no dispose de material 
de protecció adequat o que 
no disposem dels suficients 
testos per la detecció del vi-
rus, si amb la última crisi, van 
aprimar un pressupost sanita-
ri  ja molt infra finançat . No 
és un descuit, que malgrat que 
el decret de l’estat diu que po-
saran al servei de la sanitat 
pública la sanitat privada, no 
s’haja intervingut  el personal 
i infraestructures de la sanitat 
privada catalana. No és mala 
sort que a les residències de la 
gent gran hagen hagut males 
praxis perquè s’ha optat per 
la privatització i això implica 
manca de transparència i con-
trol públic.  No és mala pata 
que els grans empresaris amb 
guanys milionaris, hagen aco-
miadat a la seva plantilla sota 
el paraigües de la legalitat. No 
és producte d’una catàstrofe 
natural, que les treballado-
res de la cura sota l’amenaça 
del coronavirus es troben en 
una situació de vulnerabilitat 
absoluta, més encara les do-
nes immigrades que no tenen 
papers. És perquè polítics 
de tots els colors han ignorat 

totalment les seves deman-
des, perquè no han legislat 
per reconèixer els seus drets. 
Si hi ha dones en situació de 
violències masclistes durant el 
confinament i els recursos per 
acompanyar i reparar són in-
suficients, és perquè ja ho eren 
abans del confinament. No és 
casualitat que treballadors i 
treballadores hagen de tornar 
a la feina malgrat el perill de 
contagi, ni que hagen de recu-
perar les hores no treballades 
pel confinament. Corrupció, 
retallades, atur, reforma labo-
ral, repressió i ara què toca?

AQUESTA és una crisi de cu-
res, vivim en una societat on 
el centre no és la vida de les 
persones sinó els diners. I ara, 
en una situació on cal posar la 
vida al centre, no se’n sortim 
perquè el que hem fet fins ara 
és tot el contrari. Aquest siste-
ma, capitalista i patriarcal, no 
ens serveix perquè no és capaç 
de garantir el nostre dret més 
apreciat, la vida i la vida dels 
nostres éssers estimats. Potser 

ara, el que estem vivint ens en-
senye que cal canviar el rumb. 
Ho veiem un cop més en la 
nostra societat civil, capaç 
d’autoorganitzar-se per donar 
serveis a la vida, a la cura dels 
altres. Fabricant mascaretes 
o recollint i repartint menjar 
entre les persones que ho ne-
cessiten. Tota la meva estima 
cap a la nostra societat, que 
altre cop ha estat a l’alçada de 
les circumstàncies. 

PERÒ TAMBÉ he de dir que, 
malauradament,  tot no anirà 
bé. I no anirà bé perquè ja no 
va bé, perquè hi ha persones 
mortes, perquè hi ha personal 
sanitari que ha estat  contagiat, 
possiblement,  per no tenir el 
material de protecció neces-
sari. Quan els éssers estimats 
d’algunes han hagut de deixar 
la vida soles, sense companyia. 
Sense poder acomiadar-se, no 
podem dir que tot acabarà bé. 

NO PUC DEIXAR de recor-
dar les hores de telenotícies, 
ni els milers de titulars que 

durant una dècada ens van 
acompanyar, i encara ara, de  
casos de corrupció. Els matei-
xos que alhora retallaven i pri-
vatitzaven els serveis públics 
en nom de la crisi i l’eficiència 
en la gestió. Especialment la 
sanitat. Uns governs, estatal i 
generalitat, que davant un cri-
si econòmica ferotge que va 
deixar a nombroses famílies 
sense recursos ni per garan-
tir-se un habitatge, aigua, llum 
i gas, van prioritzar pagar deu-
tes a bancs abans que finançar 
serveis públics i prestacions 
socials, com ara la renda bà-
sica. Uns governants, que van 
deixar a l’estacada a les classes 
populars precaritzant les nos-
tres condicions de vida,  men-
tre les grans empreses i bancs 
sortien reforçades de la crisi.

INDIGNADA perquè de nou, 
davant una crisi, aquest cop 
sanitària, els governs optem 
per les mateixes polítiques. 
Facilitant les coses a les gran 
empreses i perjudicant, a au-
tònomes i treballadores. No 
és de rebut que es demane a la 
població el seu confinament i 
que després se’ls envie a tre-
ballar. S’hauria de garantir a 
les persones que ho necessi-
ten la renda bàsica. No és de 
rebut que les ajudes públiques  
a  persones autònomes i peti-
tes empreses les gestionen els 

bancs. No pot ser que l’estat 
no siga capaç de garantir ni el 
material necessari de protec-
ció al personal sanitari, que 
no siga capaç d’aconseguir 
suficients test de detecció del 
virus. Si no és capaç ni de ga-
rantir aquests mínims, per a 
què volem aquest estat?

HAUREM de continuar 
aplaudint al nostre personal 
sanitari  però el millor home-
natge és que disposen de tot 
allò necessari per la seva pro-
tecció i la cura de les persones 
malaltes. Alhora però cal tam-
bé  que comencem a agafar les 
casseroles i mostrem que la 
majoria, les treballadores, la 
gent normal no volem tornar a 
pagar altra crisi. Cal mostrar 
el nostre rebuig a les mesures 
social totalment insuficient 
que han aprovat des de Ma-
drid i que Catalunya no està 
contrarestant. Però sobretot,  
cal que com a societat ens re-
plantegem seriosament com 
volem que siga el nostre futur. 
Perquè si no apostem decidi-
dament per un canvi de siste-
ma, el que ens depara el capi-
talisme i patriarcat, és més del 
mateix i cada cop amb pitjors 
condicions de vida per a la 
gran majoria.  

NÚRIA RODRÍGUEZ SERRANO

MEMBRE DE L’ASSEMBLEA 

DE LA CUP DE TORTOSA
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La nova normalitat ha d’arribar 
també a la Generalitat
FA GAIREBÉ quatre mesos, 
concretament el 29 de gener, 
el president de la Generalitat 
feia una declaració institucio-
nal en la qual deia “aquesta le-
gislatura ja no té més recorre-
gut polític, arriba al seu final”, 
i en què constatava que s’havia 
produït, dintre del seu govern, 
el deteriorament de la con-
fiança mútua necessària en els 
moments més decisius. Cap 
govern no funciona sense uni-
tat i sense lleialtat. “Una vega-
da s’hagin aprovat els pressu-
postos anunciaré la data de les 
eleccions”, va afegir-hi.

D’ALESHORES ençà ningú 
negarà que aquesta descon-
fiança s’ha anat agreujant, i 
està en qüestió, més que mai, 
la gestió del govern i la seva 
continuïtat. En aquests dos 
anys de govern la inacció ha 
estat una constant. L’econo-
mia productiva no ha rebut 
prou impuls ni suport institu-
cional, les desigualtats socials 

han augmentat, els desequili-
bris territorials s’han agreujat 
i s’han deteriorat els serveis 
públics.

LA BRETXA econòmica-so-
cial cada cop és més amplia, 
i dia a dia s’ha fet evident de 
manera més dramàtica a con-
seqüència de la pandèmia. I 
encara s’hi farà més si conti-
nuem amb l’actual govern fe-
ble i dividit.

EN AQUESTS dos anys so-
lament s’han aprovat divuit 
lleis, i un fet encara més palès 
d’aquesta inacció del govern 
és que d’aquestes solament 
sis han estat a proposta del 
govern. Mentrestant, es van 

aprovar els pressupostos de la 
Generalitat, el 24 d’abril, des-
prés de tres anys consecutius 
de pròrrogues. Uns pressu-
postos ja caducats perquè es 
van fer abans de la pandèmia, 
que ha canviat tots els plante-
jaments. Una pandèmia que 
posa de manifest no solament 
la crisi sanitària, sinó també 
la crisi econòmica. Per tant,  
la necessitat de refer-los  per 
adaptar-los a les conseqüèn-
cies de la crisi del coronavirus 
Covid-19 és evident. 

UNA CRISI que caldria afron-
tar amb un govern fort i amb 
complicitats per no deixar a 
ningú enrere, que necessitarà 
una majoria  que ara no es 

dóna en l’actual govern. Per 
tant, el president faria bé en 
convocar eleccions pel bé del 
país, com així han fet els  pre-
sidents d’Euskadi i de Galícia, 
que han entès que ara tocava 
fer eleccions i no deixar-ho 
per a més endavant com ara 
la tardor, ja que podríem tenir 
un rebrot de la pandèmia que 
ho dificultaria.

LA DECISIÓ de convocar 
eleccions és a les seves mans, 
però, si tal com és evident la 
legislatura està esgotada, la 
divisió interna del Govern és 
clarament visible, i més a més 
els seus socis d’ERC li recla-
men eleccions, faci-ho presi-
dent, compleixi la paraula do-
nada i no allargui més l’agonia 
d’un govern fràgil i desgastat i 
el que és pitjor, la del país. El 
país necessita mesures per re-
activar l’economia i cal estar 
al costat dels desafavorits, i no 
excuses permanents per justi-
ficar allò que és inexcusable, la 

falta de credibilitat i confiança 
en què l’actual govern resol-
gui la crisi econòmica que ens 
arriba

UN NOU GOVERN i un nou 
Parlament que posi en marxa 
la recuperació i l’ocupació per 
a un país que necessita tots els 
instruments, capacitats i re-
cursos per sortir de la crisi. 
Per responsabilitat cal que el 
president de la Generalitat 
anunciï la data de les eleccions 
de manera efectiva perquè els 
pressupostos ja estan aprovats 
encara que tard i malament, 
però no demorin més el canvi 
necessari per iniciar la recu-
peració econòmica i per no 
deixar a ningú enrere. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL DEL PSC 

A LES TERRES DE L’EBRE

 OPINIÓ 

No és un problema de comunicació: és un problema
UN DELS SECTORS que es 
veurà més afectat per l’actual 
crisi sanitària global és el del 
turisme. Un sector que a Ca-
talunya i a Espanya genera 
una desena part del producte 
interior brut. La pandèmia ha 
causat des de mitjans de març 
un tancament gairebé total del 
sector turístic i dels subsec-
tors associats. Ara s’iniciarà 
una obertura per etapes que 
anirà des de mitjans de maig 
fins a principis de juliol. Una 
obertura que, si no canvien 
els plans previstos, serà poc 
efectiva com a mínim fins que 
es permetin desplaçaments 
entre províncies. Fins i tot 
aleshores, la mobilitat que hi 
pugui haver serà deguda més 
a trasllats laborals imprescin-
dibles que no pas per motius 
d’oci. És a dir, una petita part 
del total.

EN TOT CAS, la gran dificul-
tat que ara s’afronta és la re-
cuperació de la confiança dels 
clients. Totes les empreses 
turístiques hauran de fer un 

esforç per adaptar-se a noves 
condicions d’higiene i segu-
retat tant per a treballadors 
com per clients. Però aquestes 
mesures no seran suficient si 
no es controla el contagi del 
virus a nivell general. Per tant, 
no podem esperar una recu-
peració sòlida del turisme fins 
que no hi hagi tractaments efi-
caços per la malaltia i, sobre 
tot, una vacuna.

PER AIXÒ, sorprenen algu-
nes de les iniciatives que es-
tan sortint aquests dies. Per 
exemple, el govern d’Espanya 
ha posat en marxa una cam-
panya per captar turisme ale-
many, en el mateix moment en 
què el govern alemany (com 
altres) recomana als seus ciu-

tadans no anar de vacances a 
Espanya aquest estiu. El go-
vern confon un problema de 
comunicació amb un proble-
ma real. Primer cal resoldre el 
problema. Un cop això s’hagi 
fet, o quan ja estigui molt clara 
la data de resolució, aleshores 
tindrà sentit la campanya de 
comunicació.

UN ALTRE EXEMPLE de 
campanya de comunicació es-
tèril l’està protagonitzant el 
Rei d’Espanya, que regna però 
no governa. En les darreres 
setmanes està mantenint una 
agenda continuada de reu-
nions amb els diferents minis-
tres per fer veure que fa un ser-
vei públic i ajuda a solucionar 
l’actual crisi. En aquest marc, 

es reuneix amb ambaixadors 
honoraris de la Marca Espan-
ya per recollir idees dirigides 
a millorar la imatge del país. 
Clar que aquesta campanya no 
té tant per objectiu solucionar 
la crisi o recuperar el prestigi 
exterior, si no afavorir la imat-
ge de la monarquia. Un cop 
més sense identificar el pro-
blema real, que és la mateixa 
monarquia.

TAMBÉ CRIDA l’atenció que 
només faci uns dies que la Se-
cretaria d’Estat de Turisme 
hagi anunciat la creació d’un 
segell de qualitat que concreti 
les mesures que ha de prendre 
el sector turístic per combatre 
el virus. Aquest segell iden-
tificarà els establiments que 
minimitzin els risc de conta-
gi. S’espera que d’aquí a tres 
setmanes hi hagi una propos-
ta que haurà de ser aprovada 
per l’administració i les parts 
implicades. I, per a que sigui 
més efectiva, es buscarà el 
reconeixement europeu. És 
a dir, que arribarem a la fase 

d’obertura total dels establi-
ments i encara no tindrem de-
finit el segell. I després vindrà 
la llarga fase d’implementació 
i certificació. Mentrestant, ja 
s’han perdut les cinc setmanes 
que van des del 14 de març fins 
que s’ha posat fil a l’agulla. La 
Generalitat ja havia anunciat 
una iniciativa similar dos set-
manes abans, tot i que tampoc 
està clar en quins terminis es 
durà a terme.

NO ÉS ESTRANY, doncs, 
que moltes empreses turísti-
ques hagin anunciat que do-
nen per perduda la temporada 
i que tornaran a obrir per la 
Setmana Santa de 2021, en el 
supòsit que per aquelles dates 
ja s’estigui en millors condi-
cions. Per tant, no tenim un 
problema de comunicació. Te-
nim un problema real. I una 
part de la feina és donar solu-
cions reals al sector turístic 
per a que no s’enfonsi amb la 
conseqüent pèrdua de riquesa 
i d’ocupació. 

JOSEP FRANCESC 

MORAGREGA FONT
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Des de l’anonimat: herois i heroïnes silenciats
POTSER, de totes les expe-
riències viscudes al llarg de la 
nostra vida, la que més en ha 
trasbalsat i ens trasbalsa ara i 
avui, independentment de la 
nostra edat, és la pandèmia 
que viu entre nosaltres, ens 
amenaça i condiciona els nos-
tres pensaments i les nostres 
accions dia rere dia, minut a 
minut i a cada instant, i que 
s’anomena, com tothom sa-
bem, Covid-19 o Coronavirus.

LA MAJORIA de persones 
que no tenim coneixements 
científics, hem d’acceptar, as-
similar i digerir la realitat que 
conformen unes noves circum-
stàncies, totalment desconegu-
des; absolutament imprevisi-
bles. Mai no haguéssim dit que 
ens caldria experimentar tan-
tes sensacions i, encara menys, 
que les haguéssim de compar-
tir amb els membres de la nos-

tra família, del nostre poble, de 
la nostra nació o del món que 
coneixem.

ÉS OBVI que la interpreta-
ció d’una realitat depèn de la 
informació de què es disposa, 
però també hi influeixen d’al-
tres factors com són la nostra 
pertinença en un sector econò-
mic determinat, o el fet que 
siguem membres integrants 
de la població activa o si, con-
tràriament, ens encabim en el 
grup de persones que, per edat 
o condicionants físics o psí-
quics, no poden treballar. Sigui 
com sigui, tots i cadascun de 
nosaltres necessitem formar 

part d’una estructura social 
que ens faci sentir protegits i 
alhora protectors dels nostres 
iguals. Perquè, ara sí, encara 
que sembli una il·lusió, i en una 
proporció més que considera-
ble, sembla que entre nosaltres 
no hi ha distinció a l’hora de 
patir els efectes lleus o devas-
tadors d’aquesta malaltia.

ARA, UNA IMMENSA majo-
ria de persones seguim rigoro-
sament l’actualitat sobre l’evo-
lució de l’afectació d’aquest 
virus i ens fem forts uns i altres 
per superar aquesta crisi. Tots i 
totes, també, elogiem de forma 
reiterada, com no pot ser d’una 

altra manera, les persones que 
formen part dels serveis sani-
taris, dels sociosanitaris, de les 
Càritas, de Creu Roja i protec-
ció civil, dels cossos de policia, 
del personal que treballa en el 
sector dels supermercats o del 
col·lectiu de farmacèutics i far-
macèutiques… entre molts al-
tres. En general, tots els agents; 
de totes aquelles persones que, 
per raons de la seva feina, estan 
a primera línia d’assistència, 
perquè la resta puguem viure 
amb l’única exigència que que-
dar-nos a casa.

TOTS SOM coneixedors 
d’aquesta realitat, perquè és la 
nostra i, si algú ens en dema-
nés l’opinió, la podríem donar 
sense reserves i amb coneixe-
ment de causa, perquè ens 
afecta directament. Amb tot, i 
potser pel fet que sovint resul-
ten gairebé invisibles no tots 

som prou conscients d’aquells 
individus que es troben sols; 
que se senten desprotegits; que 
saben que no sabem qui són; 
que desitjarien ser reconeguts 
amb el seu nom i cognoms i 
que, certament, no tenen cap 
persona al món que trenqui el 
seu silenci, que els faci sentir 
humans i iguals.

EM REFEREIXO als autèn-
tics herois i heroïnes d’una so-
cietat que no és tan justa com 
caldria; a aquells persones que 
no es poden quedar a casa per-
què potser no en tenen; a aque-
lles que comparteixen amb no-
saltres temps i espai i que, amb 
prou feines, sobreviuen enmig 
d’un temps convuls, tortuós i 
incert que, malauradament i 
sense remei, presideix també 
els seus dies….  

JOAN ALGINET 

PORTAVEU D’ERC-

MÉS DELTEBRE

 OPINIÓ 

Cap a la nova Fira de les Terres de l’Ebre
EL 30 D’ABRIL hauríem d’ha-
ver inaugurat la 76a Expoebre, 
una edició amb la voluntat d’in-
troduir canvis per anar cap a 
un model que defineixi la nova 
Fira de les Terres de l’Ebre, i 
que hauria estat inaugurada 
per un alt càrrec del Ministeri 
d’Indústria.

EL GOVERN municipal de 
Tortosa, el passat 20 de març, 
donada la situació de l’estat 
d’alarma, vam anunciar la sus-
pensió de la 76a edició d’Expoe-
bre fins al 2021. La decisió va 
ser difícil, però la vam prendre 
principalment en base a dues 
raons: d’una banda, la incertesa 
de poder celebrar, o no, esdeve-
niments multitudinaris en les 
dates en què estava prevista la 
fira. I de l’altra que, en cas de 
poder dur-la a terme, i davant 
de la situació de confinament, 
seria difícil reemprendre totes 
les tasques organitzatives, ad-
ministratives i de logística i no 
podíem garantir poder organit-
za-la adequadament, tant per 
part nostra, com per part dels 
expositors i les possibles em-
preses participants.

LA SUSPENSIÓ ha estat in-
evitable i des del govern l’hem 
assumit amb total responsabili-

tat. Perquè governar és assumir 
responsabilitats i gestionar les 
complexitats del dia a dia amb 
responsabilitat, i aquesta s’ha 
d’exercir tant des del govern 
com des de l’oposició. El grup 
municipal del PSC ho tenim 
totalment assumit ja que els so-
cialistes som un partit respon-
sable i amb vocació de govern 
i, des del 8 de gener en què vam 
entrar a formar part del govern 
municipal, hem après a ges-
tionar la complexitat. Ho vam 
fer amb el temporal Glòria i ho 
estem fent ara amb la crisi del 
coronavirus. En aquests mesos, 
ens hem vist obligats a prendre 
decisions i assumir nous reptes 
i responsabilitats i nous com-
promisos amb la ciutadania.

I ÉS PER aquesta responsa-
bilitat per la que continuem 
treballant en el que ha de ser 
la nova Fira de les Terres de 
l’Ebre. Els temps han canviat 
i, avui dia, els efectes de la crisi 

econòmica, unit a les noves tec-
nologies que permeten l’accés 
universal al comerç online, han 
fet que Expoebre ja hagi com-
plert certs objectius inicials i, 
per tant, el seu paper com a fira 
de fires hagi d’evolucionar cap 
a un nou model més innovador 
que continuï atraient públic i 
expositors i sent una eina de 
promoció de la ciutat, que ge-
neri beneficis i que serveixi per 
visibilitzar les empreses del te-
rritori.

AIXÒ ENS ha fa replante-
jar-nos la seva essència i iniciar, 
aquest mateix 2020, un procés 
de canvi centrat en buscar una 
nova proposta. Així, per aques-
ta edició ja havíem preparat 
canvis substancials com una 
nova distribució dels espais, 
tant pel que fa als estands al pa-
velló com les zones exteriors, la 
creació d’una zona lúdica dife-
renciada i, sobretot, situar als 
expositors i als visitants com a 

peces clau de l’èxit de la nova 
Fira de les Terres de l’Ebre al 
Parc de la Fira. A més, també 
estàvem treballant en la modi-
ficació dels preus públics per 
als expositors, per fer-los més 
competitius de cara a la capta-
ció d’empreses. Finalment, el 
nou enfocament també vol do-
nar major dimensió als salons 
que la complementen, com 
EbreAmbient, que ha de ser un 
apartat importantíssim de cara 
al futur de la Fira.

I TOT PLEGAT ho hem co-
mençat a fer sota l’impuls d’un 
nou Departament d’innovació 
i Creativitat que estem creant 
a Fira Tortosa i que ja treballa 
per una fira innovadora que si-
gui plataforma real de promo-
ció professional, que ofereixi 
qualitat en el disseny d’espais 
i de programació, que destini 
recursos per a comunicació, 
premsa i xarxes socials, que 
faci una millor i més acurada 
classificació dels expositors 
per àrees, que doni especial 
protagonisme a les noves tec-
nologies i la potenciació de la 
sostenibilitat i que denoti pro-
fessionalitat en la direcció i en 
la gestió.

I AIXÍ HO ESTEM fent, tre-

ballant amb responsabilitat i 
no només per la fira Expoebre, 
perquè creiem fermament que 
Fira de Tortosa ha de millorar 
no només a nivell d’imatge, 
sinó a nivell de continguts en-
caminant tots els seus certà-
mens a allò que el visitant vol, 
obrint-los i adequant-los als 
nous temps. En aquest sentit ja 
ens estem plantejant donar un 
valor afegit i replantejar el pro-
per certamen Ebreokasió, en 
cas de que es pugui fer.

UN AGRAÏMENT a tots els 
expositors que han confiat en 
nosaltres. Ells són la base i el 
pilar de la Fira, per tant han de 
ser objecte de la nostra màxi-
ma atenció, oferint-los les mi-
llors alternatives per a la seva 
presència a Expoebre i a la res-
ta de certàmens firals.  

AQUESTA ÉS la nostra aposta 
i l’estem desenvolupant amb 
responsabilitat i per coherèn-
cia, perquè nosaltres som els 
que no ens fem enrere davant 
de les dificultats i les afrontem 
amb decisió per treballar per 
Tortosa i les Terres de l’Ebre, 
pels tortosins i tortosines i es 
ebrencs i ebrenques i per la 
nova Expoebre i per Fira de 
Tortosa.  

ENRIC ROIG 

PRIMER TINENT D’ALCALDE 

I REGIDOR D’URBANISME, 

CULTURA I FIRES DE TORTOSA
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L’AJUNTAMENT de Tortosa tornarà a 
fer plens ordinaris, tot i que de moment 
ho farà per via telemàtica. L’alcaldes-
sa Meritxell Roigé va assegurar el 5 de 
maig que la decisió es va prendre durant 
la junta de portaveus que va fer-se el dia 
anterior, poc abans d’un comunicat con-
junt que tot seguit van enviar els grups 

de l’oposició per demanar la represa dels 
plens ordinaris. Segons Roigé, l’oposi-
ció ha volgut generar una polèmica de 
manera injustificada potser perquè ja 
tenien fet el comunicat i no s’esperaven 
que el govern municipal, que ha con-
vocat tres plens extraordinaris durant 
l’alarma,  acceptés la proposta.  G.M.

Roigé tornarà a convocar ordinaris

URBANISME

‘Reset’ a les obres de la catedral
 L’Ajuntament haurà de tornar a licitar el projecte, 

després de la renúncia de l’empresa que feia la plaça
 Movem, ERC, la CUP i Ciutadans critiquen la 

‘falta de transparència’ del govern mujnicipal

L’Ajuntament de Tortosa 
haurà de tornar a traure a 
concurs les obres de la nova 
plaça de la Catedral. En ple-
na pandèmia del coronavirus, 
l’empresa que executava els 
treballs ha comunicat que no 
continua amb els treballs. El 
primer tinent d’alcalde d’Ur-
banisme, Enric Roig, va as-
segurar que es tracta d’una 
obra complexa, tant per la 
seua confinguració com per 
les troballes arqueològiques 
existents. Una complexitat 
que s’ha vist agreujada per la 
crisi de la covid-19. “A partir 
d’aquí, ens hem posat a tre-
ballar ràpidament, perquè no 
podem tenir aturada l’obra”, 
va remarcar Roig.
Les obres de la plaça de la ca-
tedral es van aturar a novem-
bre de 2019, quan ja s’havia 
executat un 20% de l’obra. 
L’actuació havia de permetre 
resoldre urbanísticament este 
punt del nucli antic, però tam-
bé museïtzar i fer visitable les 
restes arqueològiques que ex-
pliquen la història de la ciutat. 
El projecte tenia un cost d’uns 
1,9 milions d’euros.
De fet, les obres havien d’estar 
enllestides durant l’estiu del 
2019, però després van quedar 
aturades al novembre de l’any 
passat. Segons Roig, l’objectiu 
del govern municipal és poder 
finalitzar l’obra a finals del 
2020 o prinicpis del 2021.
Davant d’això, el grup de Mo-
vem Tortosa ha reclamat “to-
tal transparència i informació 
sobre totes les factures i l’estat 
real de l’obra”. A través d’un 
comunicat, Movem va ma-
nifestar la seua preocupació 

davant l’anunci que l’empresa 
adjudicatària havia renunciat 
a continuar amb les obres. A 
través d’un comunicat, el por-
taveu de Movem, Jordi Jor-
dan, va recordar que esta és 
una situació que ja s’ha viscut 
anteriorment amb els projec-
tes de la nova piscina i el de la 
reforma del pont de l’Estat. De 
fet, Movem ja va alertar al ple 
ordinari del novembre passat 
dels problemes que acumula-
va la urbanització de la plaça 
de la Catedral. Així, el primer 
grup de l’oposició va demanar 
que es confirmés que les obres 
s’havien aturat, però alesho-
res l’alcaldessa va negar-ho. 
Segons Jordan, “no pot ser 
que s’utilitzi com a excusa el 
coronavirus quan ens trobem 
davant d’un altre projecte fa-
llit i amb una manca total de 
transparència”.
Movem Tortosa ja va reclamar 
el passat mes de gener a través 
d’una instància poder accedir 
a les factures de l’obra. “Però, 
com ja és habitual, s’ha dene-
gat l’accés a esta informació”, 
va denunciar. Movem va instar 
a minimitzar al màxim els so-
brecostos econòmics del pro-
jecte, i va advertir que Tortosa 
“no es pot permetre una terce-
ra obra farònica amb sobre-
costos i retards, com ja va pas-
sar amb la piscina i la reforma 
del pont de l’Estat”. Jordan 
també va voler atacar el PSC. 
“Després d’haver criticat du-
rant anys els nyaps urbanístics 
dels governs convergents, ara 
ha passat a justificar-ne un de 
nou mentre sustenta un go-
vern en minoria i en hores 
baixes només perquè li han 
posat un sou de 46.000 euros”, 
va recriminar Jordan, en re-
ferència al portaveu del PSC i 
regidor d’Urbanisme. 

La situació de les obres de la plaça de davant de la catedral de Tortosa. //  J.D.

Forta topada entre Faura i Roigé per les obres

“Ara diuen que es tornarà a licitar l’obra, 
però desconeixem quin ha estat el cost 
dels treballs realitzats i quin serà el so-
brecost d’aquesta actuació”, va afirmar el 
portaveu d’ERC-Tortosa Sí, Xavier Faura, 
a través d’un comunicat amb què els repu-
blicans van denunciar el 4 de maig l’opa-
citat del govern municipal. “Quins són els 
canvis que s’introduiran al projecte, quant 
costaran, per què l’adjudicatària hi ha re-
nunciat? La ciutadania de Tortosa té dret 
a conèixer aquesta informació”, va afir-
mar Faura. De fet, el republicà va recordar 
que no és el primer “nyap urbanístic” de 
Meritxell Roigé, sinó que reprodueix el 
mateix patró que en les obres del pont de 
l’Estat i el complex esportiu Win. “L’adju-
dicatària que ara ha renunciat a les obres 
de la plaça de la Catedral és la mateixa que 

va construir el Win, és una casualitat que 
s’hagin tornat a acumular retards i sobre-
costos en l’obra?”, va preguntar-se Faura, 
que també va reclamar informació sobre si 
la renúncia del contractista té relació amb 
el fet que no haja tirat endavant el projecte 
d’ampliació de l’auditori Felip Pedrell.
La resposta de Roigé a ERC va ser imme-
diata: “A banda de boicotejar les obres, el 
que volen és tirar porqueria damunt de 
mi mateixa i el govern municipal”. “No tot 
s’hi val en política, i si realment el que està 
dient ell pensa que és cert, el que ha de fer 
és provar-ho”, va demanar Roigé.
A banda, la CUP va acusar el govern de 
Junts i PSC de voler amagar que l’empresa 
ja havia renunciat el 20 de març. També el 
portaveu de Ciutadans, Miquel Albacar, va 
denunciar ‘falta d’informació’.    

G.M.
TORTOSA
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Tortosa reobre els equipaments  
 El 2 de juny torna a obrir la piscina del Win, 

però només per al Club Natació Tortosa
 La biblioteca i el Museu de Tortosa també han 

obert les portes i la zona blava torna a funcionar

Amb l’entrada a la fase 2, 
l’Ajuntament de Tortosa 
ha ampliat l’obertura i els 
servies dels equipaments 
municipals. La Biblioteca 
Marcel·lí Domingo ja ha in-
corporat el servei de lectura 
i la sala d’ordinadors, mentre 
que també s’han reobert les 
oficines de turisme. Pel que 
fa al Complex Esportiu Win, 
està previst la seva obertura 
per activitats dirigides amb 
cita prèvia i en espais exte-
riors a partir del 2 de juny. 
L’alcaldessa, Meritxell Roi-
gé, va explicar que també 
es posarà en funcionament 
la piscina, tot i que de mo-
ment només serà per a ús 
del Club Natació Tortosa. 
De la mateixa manera, Roigé 
va dir que la quota als abo-
nats del Complex Esportiu 
Win no es començarà a co-
brar fins al juliol. Quant al 
Museu de Tortosa, el primer 
tinent d’alcalde i regidor de 
Cultura, Enric Roig, va deta-
llar que s’han clausurat les 
pantalles tàctils, i que caldrà 
rentar-se les mans en entrar 
i fer la visita amb grups i ho-
raris reduïts. Roig va posar 
de relleu el paper cabdal del 
Museu per recuperar l’acti-
vitat cultural a la ciutat.

Zona blava gratuïta
D’altra banda, Roigé va 
anunciar que la zona blava 
de Tortosa serà gratuïta una 
hora durant els propers sis 

mesos. La mesura funcionarà 
a través de l’APP i entrarà en 
vigor un cop hagi finalitzat 
el període d’exposició públi-
ca de la mesura, aprovada en 
l’últim ple. L’alcaldessa va 
remarcar que es tracta d’una 
mesura que vol potenciar el 
comerç de proximitat. De 
fet, Roigé també va avançar 
que es realitzarà una cam-
panya per promocionar el 
comerç de Tortosa fora de la 
ciutat i atreure visitants. 

Marketplace al setembre
Per la seua banda, el regidor 
de Promoció Econòmica i 
Turisme, Sisco Pepió, va de-
tallar algunes de les mesures 
que ha previst el govern mu-
nicipal per ajudar el comerç, 
la restauració i el sector tu-
rístic a superar la crisi del 
coronavirus. Mesures com 
l’ajut directe de 400 euros o 
bé la gratuïtat de la taxa de 
terrasses a bars i restaurants 
durant el que queda de 2020. 
A més, va confirmar la crea-
ció d’un marketplace a partir 
del setembre, per impulsar 
la digitalització de l’econo-
mia local. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, va afir-
mar que la creació d’este 
mercat en línia serà una 
aposta estratègica del go-
vern municipal. De fet, ha 
assenyalat que estarà asso-
ciat a un sistema de reparti-
ment a domicili que realit-
zarà una empresa del 
territori, amb el suport del 
viver d’empreses i del centre 
d’emprenedoria. 

Cinta Bonet
TORTOSA

Un home amb mascareta agafa el tiquet de la zona blava de Tortosa. // J. DOMINGO.

L’IMPACTE DEL CORONAVIRUS
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Les mesures alternatives de la CUP, Movem i ERC
La CUP Tortosa ha tornat a demanar que 
l’Ajuntament inverteixi en polítiques so-
cials i d’ocupació, enlloc de fer-ho en obres 
i via pública. El portaveu de la CUP, Xa-
vier Rodríguez, considera insuficients els 
400 euros d’ajut municipal per al comerç, 
l’hostaleria, la restauració i les acadèmies 
de Tortosa. Rodríguez proposa un ajut de 
fins a 3.000 euros no generalitzada, sinó 
en funció de les necessitats.  A més, des de 
la CUP assenyalen que els 220.000 euros 
d’increment en polítiques socials “és un 
bon principi”, però demanen augmentar 
la plantilla de serveis socials. També recla-
men incrementar la dotació de més pisos 
d’emergència social  i no fer de l’habitatge 
una eina mercantil. Finalment, Rodríguez 
demana una clara aposta per la cultura de 
manera “generosa i diversificada”.

De la mateixa manera, Movem Tortosa ha 
demanat un pla de xoc per a reactivar el 
sector cultural. Jordi Jordan ha proposat 
modificar la normativa per cedir de forma 
gratuïta tots els espais municipals, tant 
interiors com exteriors, per realitzar-hi 
qualsevol activitat cultural. Jordan també 
ha posat sobre la taula l’establiment d’un 
calendari públic per conèixer les activitats 
dels diferents artistes i també l’organit-
zació d’un cicle propi d’actuacions a l’aire 
lliure, així com que  el consistori es doti del 
material tecnològic necessari per realitzar 
i transmetre actuacions per streaming.
ERC-Tortosa Sí també ha presentat un pa-
quet de mesures per fer front a la crisi so-
cioeconòmica. Per exemple, destinar 
600.000 euros a l’adquisició de 30 habitat-
ges per destinar-los a lloguer social.   
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3.000 euros en ajudes a Deltebre
 El govern de Soler replanteja el full de ruta per 

atendre les necessitats de famílies i empreses
 Es crea l’EuroDelta, una moneda per atendre 

l’emergència social i dinamitzar l’economia local

El ple de l’Ajuntament de 
Deltebre ha aprovat la revi-
sió de les bases dels ajuts a 
les famílies més vulnerables, 
arran de la crisi del coronavi-
rus. També per als comerços, 
empreses i autònoms que 
podran beneficiar-se de fins 
a 3.000 euros en incentius 
per fer front a l’aturada de 
l’economia. Així, es podran 
beneficiar d’ajuts directes i 
descomptes dels tributs mu-
nicipals com la supressió del 
preu de l’ocupació de la via 
pública o la quota del lloguer.
Al mateix temps, i per pro-
moure l’obertura de negocis, 
des de l’Ajuntament també 
s’ha suspès la taxa d’ober-
tura d’establiments comer-

cials. Pel que fa als ajuts 
socials, es doblarà l’import 
dels ajuts d’urgència social 
i es reforcen les bases dels 
ajuts als tributs perquè més 
veïns s’hi puguin acollir. 
També es crea l’EuroDelta, 
com a moneda de Deltebre. 
Per a la seva creació es do-
tarà d’una partida inicial de 
120.000 euros que derivarà 
en monedes de 5, 10 i 20 eu-
rodeltes. L’alcalde de Delte-
bre, Lluís Soler, va destacar 
que l’EuroDelta podrà aju-
dar les famílies, però també 
dinamitzar l’economia local. 
Es tracta d’una targeta mo-
neder que donarà cobertu-
ra a les persones que més 
ho necessiten en qüestions 
d’alimentació, però també 
reparacions, material esco-
lar o les quotes de diversos 
serveis municipals.

Paquet de 50 mesures
El pla anticrisi de Deltebre 
inclou 50 accions que bus-
quen flexibilitzar l’adminis-
tració, ajudar a les famílies 
més vulnerables, donar su-
port als sectors econòmics i 
planificar el Deltebre del fu-
tur. De fet, Soler va afegir-hi 
que el govern replantejarà el 
seu full de ruta per estar al 
costat de la ciutadania. Així, 
es modificarà el calendari 
fiscal i el de festes, es revisa-
ran les ordenances fiscals, o 
s’impulsarà l’administració 
electrònica. Soler va con-
cloure que per ajudar als au-
tònoms i petites empreses 
s’adequaran i reforçaran els 
incentius a la dinamització 
econòmica amb ajuts als llo-
guers comercials, la taxa 
d’ocupació de la via pública o 
l’IBI. 

Cinta Bonet
DELTEBRE

La presentació del pla per part de Soler. // CEDIDA.
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Els veïnat de Deltebre ja pot 
gaudir d’un nou espai verd 
ubicat a l’entorn del pont Lo 
Passador. El Parc Fluvial del 
Delta contempla gairebé 6.000 
metres quadrats i, segons l’al-
calde Lluís Soler, té l’objectiu 
de “dignificar i valoritzar uns 
terrenys que han estat infrau-
tilitzats durant molts anys”, i 
que des del govern municipal 
volen impulsar “perquè esde-

vinguen un espai estratègic 
i de dinamització turística i 
econòmica”.
L’obertura va realitzar-se te-
lemàticament el 9 de maig, 
a través de les xarxes socials 
de l’Ajuntament de Deltebre, 
a causa de l’estat d’alarma pel 
coronavirus. 
L’acte va comptar, a banda de 
l’alcalde de Deltebre, amb la 
participació de la presidenta 
de la Diputació de Tarragona, 
Noemí Llauradó; de l’alcalde 
de Sant Jaume d’Enveja, Joan 
Castor Gonell, i de l’antic pro-

pietari de l’embarcador de La 
Cava, José Castells, més cone-
gut com José “del pas”. De fet, 
en este parc es ret homenatge 
a les barcasses que al seu mo-
ment unien els dos munici-
pis de Deltebre i Sant Jaume 
d’Enveja, fins a la construcció 
i entrada en funcionament del 
pont Lo Passador.
L’actuació ha tingut un cost 
econòmic de 215.663 euros, i 
ha comptat amb una subven-
ció per part de la Diputació de 
Tarragona que ha ascendit a 
160.000 euros. 

Deltebre inaugura el nou Parc Fluvial del Delta
Redacció
DELTEBRE

Un moment de la inauguració del parc. // // CEDIDA. 
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Gandesa tindrà wifi gratuït als carrers

L’Ajuntament de Gandesa ha 
anunciat que ha obtingut la 
subvenció de la Unió Euro-
pea per tal de desplegar una 
xarxa de connexió a internet 
inalàmbrica wifi als principals 
carrers i places del munici-
pi. Es tracta del projecte WI-
FI4EU, que busca dotar d’ac-
cés a internet, públic i gratuït, 
en els entorns rurals i pobles 
de tota la Unió Europea.

L’alcalde de Gandesa, Carles 
Luz, ha destacat el “salt en-
davant que dóna Gandesa en 
l’accés a les TIC i en la univer-
salització d’internet, un dels 
drets bàsics del segle XXI”.
Tant és així que Luz també ha 
recordat “en les properes set-
manes començaran les obres 
de desplegament de la xarxa 
de Fibra Òptica de la Generali-
tat, al que s’hi suma la con-
nexió, mitjançant el wifi pú-
blic i gratuït”. Tot plegat, 
situarà Gandesa “al capdavant 
de les oportunitats, en un món 

on les distàncies ja no es me-
suren en quilòmetres, ni en 
temps, sinó en ample de ban-
da”. Concretament, i gràcies a 
la subvenció de 15.000 euros 
europea, les zones de la ciutat 
de Gandesa que disposaran de 
wifi gratuït gràcies al projecte 
WIFI4EU, són la zona espor-
tiva i educativa, carrer Joan 
Perucho, Rambla Democràcia, 
pati de les Escoles, plaça del 
Comerç, plaça de l’Ajunta-
ment, parc infantil UA4, parc 
infantil de la bassa, i la urba-
nització Les Planes. 

La fibra òptica ja ha arribat a 
Ascó. Segons l’Ajuntament, 
l’alta velocitat millorarà de 
manera notable les condi-
cions dels qui viuen, treba-
llen i emprenen a Ascó. Es 
tracta d’un projecte de la 
Xarxa GRETA, una iniciati-
va de l’Ajuntament d’Ascó 
amb la col·laboració de la 
Fundació Guifi.net i la plata-
forma #enstoquenlafibra, 
per accelerar la implantació 
d’una xarxa de fibra òptica 
mancomunada a la zona de 
les Garrigues, la Ribera 
d’Ebre i Terra Alta. L’objec-

tiu és que aquesta xarxa aca-
bi arribant a qualsevol llar o 
empresa, amb independèn-
cia de la seua ubicació, tot 
potenciant l’economia local i 
amb diversitat d’alternatives 
comercials. A la iniciativa 
s’hi poden adherir ajunta-
ments, ciutadania, empreses 
i operadors locals. Així, des 
d’Ascó s’ha fa una crida als 
municipis de l’entorn a su-
mar-se a aquesta iniciativa 
que ja és una realitat a través 
de dos operadors de proxi-
mitat, Punt d’Accés i Ebre-
Com.  Redacció.

Ascó ja té fibra 
òptica gràcies al 
projecte cooperatiu 
de la Xarxa GRETA

Una captura de la web de la Xarxa GRETA. 

Redacció
GANDESA

 L’Ajuntament ha obtingut una subvenció 
europea per desplegar una xarxa pública

 A banda, la Generalitat comença les obres per 
desplegar la fibra òptica a la capital terraltina 

Una vista del poble de Gandesa. // C21.
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Revolta contra l’allau de parcs eòlics
 El Consell Comarcal aprova una moció per 

rebutjar qualsevol projecte nou a la Terra Alta
 Per protestar, l’ens abandona el programa 

‘País Viu, País d’Oportunitat’ de la Generalitat

El Consell Comarcal de la 
Terra Alta ha tornat a dir 
prou a la massificació eòli-
ca. El 19 de maig, en el marc 
d’una sessió telemàtica i ex-
traordinària, el ple del Con-
sell Comarcal va aprovar una 
moció que rebutjava la pla-
nificació de noves centrals 
eòliques a la comarca. En 
concret, la moció contempla-
va exigir a la Generalitat la 
paralització total de qualse-
vol projecte eòlic a la Terra 
Alta i deixar de participar al 
programa del govern català 
‘País Viu, País d’Oportuni-
tats’ fins que no es reverteixi 
la situació. La moció va ser 
aprovada per tots els grups 
comarcals, a excepció del 

vot negatiu de Junts al punt 
sobre ‘País Viu, País d’Opor-
tunitats. Però la presidenta 
del Consell Comarcal de la 
Terra Alta, Neus Sanromà, 
va defensar que aquest punt 
de la moció estava plenament 
justificat. “Exigim que es re-
tirin els parcs projectats ara 
i sortim del Projecte País Viu 
fins que no es modifiqui el 
decret d’implantació ener-
gètica perquè la implantació 
eòlica no encaixa amb les 
línies que intentem teixir a 
través d’aquest projecte”, va 
afirmar Sanromà quan es va 
anunciar la moció.
Durant l’estat d’alarma s’han 
presentat cinc nous projec-
tes de centrals eòliques a la 
comarca i que s’afegeixen a 
les dos centrals presentades 
a principis de març al terme 
del Pinell de Brai. Això su-

posa que la comarca, que ja 
produeix el 25% de l’energia 
eòlica del conjunt de Cata-
lunya, sumaria 52 aerogene-
radors més.  Per la seua ban-
da, el delegat del Govern a les 
Terres de l’Ebre, Xavier Pa-
llarès, va afirmar que per la 
Generalitat l’acord d’un ple 
municipal serà decisiu per la 
implantació o no d’un parc 
eòlic. Així, Pallarès va reco-
manar als ajuntaments afec-
tats que convoquin un ple 
per mostrar el seu rebuig a la 
implantació de parcs eòlics. 
El primer en fer-ho va ser el 
de la Fatarella. De fet, va ser 
l’alcalde de la Fatarella qui va 
donar el crit d’alarma i va de-
nunciar la “falta d’informa-
ció” en la tramitació de cinc 
nous parcs eòlics al seu ter-
me municipal durant l’estat 
d’alarma. 

Sílvia Alarcón
GANDESA

La presidenta de la Terra Alta, Neus Sanromà. // ARXIU.

ENERGIA EÒLICA
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Trenquen el diàleg amb la Generalitat

La tramitació de cinc nous 
parcs eòlics a la Terra Alta ha 
tornat a posar dempeus una 
comarca que rebutja la mas-
sificació eòlica. La Platafor-
ma en Defensa de la Terra 
Alta i L’Ateneu Popular La 
Pastora afirmen sentir-se en-
ganyats per la Generalitat, i 
donen per tancat el diàleg 
amb el govern català. “No ens 

tornarem a reunir amb cap 
representació del govern de 
Catalunya, ja que portem 
gairebé dos anys en conver-
ses amb reunions en què ens 
han prometut per activa i per 
passiva que no hi hauria cap 
projecte més de central eòli-
ca a la Terra Alta, i veiem 
com la realitat és una altra”, 
va denunciar Júlia Urgell, 
portaveu de L’Ateneu Popu-
lar La Pastora. “No tenim res 
a parlar amb polítics que 
simplement ens han estat en-

ganyant durant gairebé dos 
anys”, va advertir. També de-
nuncien que les promotores 
han visitat gent gran a casa 
durant l’estat d’alarma, i que 
han intentat tancar contrac-
tes amb propietaris. “Volem 
denunciar que les empreses 
estan trucant a molts veïns i 
veïnes, anant a visitar-los a 
les seues cases enmig de l’es-
tat d’alarma, mentre nosal-
tres no hem pogut veure als 
nostres familiars i amics”, va 
dir la portaveu. 

L’alcaldessa del Pinell de 
Brai, Eva Amposta, ha con-
firmat que hi ha dos pro-
jectes de parcs eòlics que 
afecten el municipi. Durant 
una entrevista a Canal 21 
Ebre, Amposta va avançar 
que l’Ajuntament fixarà a 
principus de juny, amb un 
plenari, la seua posició al 
voltant dels nous projectes 
eòlics de la Terra Alta. Així, 
va recordar que la posició 
comarcal és contrària a la 
massificació, perquè el nou 
decret de la Generalitat 
deixa els ajuntaments sense 
veu ni vot. 
La Delegació del Govern a 
les Terres de l’Ebre va de-
manar als ajuntaments que 
aproven mocions si volen 
rebutjar els nous projectes 
eòlics. Però Amposta va ad-
vertir que només es tracta 
d’un compromís verbal, ex-
pressat a la premsa, i que 
de moment no té cap base 
legal. “No estem parlant de 
fets reflectits ni en el ma-
teix decret ni en cap altra 
llei”, ha remarcat. “En cap 
moment del decret hi posa 
que hi haurà un mecamis-

me, com un acord de ple, 
que serà vinculant a l’hora 
d’acollir o no acollir un pro-
jecte. Són paraules que diu 
en un moment el delegat 
del Govern, però no estan 
emparades per la llei, i això 
ens precoupa”, ha dit. “No 
tenim cap garantia”, va rei-
terar. 
Segons Amposta, el nou de-
cret d’energies renovables 
concentra els projectes en 
els territoris, com la Terra 
Alta, que ja tenen molts ae-
rogeneradors. L’alcaldessa 
va matisar que el govern del 
Pinell no està en contra de 
les energies renovables, 
però deixar clar que rebut-
gen l’especulació de les pro-
motores, i que aposten per 
un model de proximitat, au-
togestionat i sostenible: 
“Volem energia renovable, 
però produïda per nosal-
tres. Ja no val que vingue 
una empresa, que face el 
que vulgue i que els territo-
ris en quedem al marge, que 
és el que ha passat històri-
cament aquí a la comarca”. 
Per Amposta, el model eòlic 
està “caducat” i només creix 
a costa del despoblament i 
del detriment de la Terra 
Alta.  

El Pinell debatrà  la 
seua posició sobre 
dos parcs eòlics que 
afecten el municipi

Cinta Bonet
LA FATARELLA

 La plataforma de la Terra Alta i l’Ateneu Popular 
La Pastora rebutgen de ple els nous parcs eòlics

   ‘No tenim res a parlar amb polítics que ens 
han enganyat durant gairebé dos anys’, afirmen

Una imatge de Júlia Urgell, portaveu de La Pastora. // C21.
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Gustau Moreno
PINELL DE BRAI
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La Taula de Consens pel Delta 
s’ha reunit este passat dime-
cres, 27 de maig, en el marc de 
la comissió mixta Estat-Gene-
ralitat. La trobada telemàtica 
ha comptat amb la represen-
tació d’Albert Alins i Ferran 
Miralles, directors generals de 
polítiques de Muntanya i Lito-
ral, i del Medi Natural respec-
tivament, i del Subdelegat del 
Govern a Tarragona, Joan Sa-
baté i Toni Espanya, cap pro-
vincial de Costes.
Els quatre representants de les 
administracions autonòmica i 
estatal han mantingut el com-
promís “al màxim nivell” per 
actuar activament en la pre-
servació del delta de l’Ebre.
A la reunió també han partici-
pat els alcaldes dels municipis 
deltaics, representants de les 
Comunitats de Regants i el 
tècnic de la Taula de Consens, 
Rafa Sánchez.
Les dos administracions han 
reconegut el Pla Delta i han 
establert una estratègia com-
partida a curt i mitjà termini 
per tal d’evitar la regressió, i 
consideren que el Pla Delta 
és un full de ruta que pot ser-
vir per a orientar les actua-
cions a la zona.
Així les coses, el Pla Delta plan-
teja una estratègia progressiva 
i complementària de la gestió 
dels sediments i sorres al lito-
ral que es desenvoluparia du-
rant els pròxims anys. Els dos 
primers anys es treballaria en 
una primera aportació de so-
rres amb l’objectiu de reforçar 
els punts crítics del delta, i els 
dos anys següents, el tercer i 
el quart, es treballaria per fer 
una aportació massiva de so-

rres per recuperar l’amplada 
de les platges.
Quant a la gestió dels sedi-
ments fluvials, després dels 
estudis tècnics, ambientals i 
econòmics per fer portar el 
material des del fons dels em-
bassaments, s’espera la realit-
zació de proves. El Pla Delta 
planteja la reducció d’aporta-
cions de sorres un cop comen-
cen a arribar els sediments flu-
vials al Delta.
La reunió de la comissió mix-
ta Estat-Generalitat també ha 
revelat que ja s’han creat els 
grups de treball formats per 
experts per a la gestió dels 
sediments fluvials per part 
de Ministeri per a la Transi-
ció Ecològica i també en el 
context de les comissions al 
Parlament de Catalunya. Uns 
grups de treball on partici-
parà i coordinarà la mateixa 
Taula de Consens.
També s’estan acabant els 
estudis preliminars per al 
disseny de la prova pilot de 
transport de sediments des 
de l’embassament de Riba-ro-
ja d’Ebre a càrrec de l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua, qui 
també serà l’encarregada de 
posar els recursos econòmics 
per dur-la a terme.
La reunió també ha acordat 
que les dos administracions i 
la Taula de Consens comencen 
a treballar en una aportació de 
sorres durant l’últim trimestre 
del 2020. També designar tres 
tècnics en representació de 
l’Estat, la Generalitat i la Taula 
de Consens per desenvolupar 
l’avantprojecte de gestió de 
sorres de la tardor.
A més, el Departament de Te-
rritori ha plantejat l’inici de la 
recerca de finançament euro-
peu per al projecte de dics in-
tel·ligents. 

TAULA DE CONSENS 

La Covid no frena la lluita pel Delta
 Estat i Generalitat mantenen el compromís ‘al més 

alt nivell’ per solucionar la regressió del Delta
 Les parts arriben al compromís d’actuar en la 

gestió activa dels sediments fluvials

Vista aèria de les obres de restauració del Trabucador (26 de maig) // JOSÉ LUIS CASTELL.

Albert Pascual
DELTEBRE

S
SOCIETAT

REBROTEM ha iniciat el reparti-
ment dels ajuts entre els pagesos de 
la Ribera d’Ebre, el Segrià i les Garri-
gues perquè recuperen les seues ex-
plotacions agràries, afectades per 
l’incendi de l’estiu passat. La simbo-
logia de la xifra de 112.112 euros vol 
homenatjar la feina dels cossos 

d’emergències en l’extinció d’aquell 
gran foc i és la major part de les do-
nacions rebudes amb la campanya 
de mecenatge creada per Rebrotem 
i Pagesos GPS. Els ajuts aniran dels 
2.000 als 5.500 euros i s’estima que 
els puguen demanar prop de 300 
pagesos.  ACN

112.112 euros per rebrotar la Ribera

Un mini temporal de primavera torna
a trencar el Trabucador aïllant 32 persones
L’Ajuntament de la Ràpita reclama “actua-
cions estructurals” i una reacció “més de-
cidida i urgent” davant la situació “crítica” 
que viu la barra del Trabucador que es va 
tornar a trencar el 8 de maig a causa d’un 
nou temporal. Agents de Salvament Marí-
tim de Tarragona van rescatar 32 treballa-
dors de les Salines de la Trinitat que van 
quedar aïllats a la zona del Far la Banya. 
Per això, l’alcalde de la Ràpita i membre de 
la Taula de Consens del Delta, Josep Capa-

rrós, ha demanat que es facen aportacions 
extraordinàries de sorra amb una draga al 
Trabucador i a les zones més delicades del 
delta de l’Ebre.
“Fa molt temps que ho estem reclamant: 
és imprescindible que les administracions 
competents actuen al delta. És necessari 
finalitzar les actuacions d’emergència pels 
danys del temporal Glòria però, sobretot, 
s’han de fer actuacions estructurals”, afir-
mava Caparrós.  



cop d’ull22 // Juny 2020  

La producció de residus du-
rant el confinament s’ha re-
duït un 3% al Baix Ebre i el 
Montsià, en comparació amb 
el març i l’abril de l’any pas-
sat. Aquesta caiguda s’accen-
tua encara més en un 15% en 
el període festiu de Setmana 
Santa. La reducció de la pro-
ducció a 114 tones mensuals 
de residus és conseqüència 
del tancament del comerç 
i els serveis però el consum 
a les llars s’ha disparat. El 
reciclatge de paper i cartó 
ha incrementat un 28% per 
l’augment de la paqueteria i 
les compres en línia. També 
s’ha incrementat un 11% la 
recollida d’envasos i un 12% 
la del vidre. El Consorci de 
Polítiques Ambientals de les 
Terres de l’Ebre (COPATE) 
incentivarà a la xarxa de 
deixalleries la recuperació 
d’objectes que poden tenir 
una segona vida.
El confinament s’ha fet no-
tar també en la tendència 
de producció de residus i 
de recollida selectiva. Com 
exemplifiquen les dades del 
Baix Ebre i Montsià, que ges-
tiona el COPATE, el nombre 
de residus s’ha reduït un 3% 
sobretot la fracció resta, un 
10%, però el consum i l’acti-
vitat a les llars ha augmentat 
i també la producció de bros-
sa. Ha augmentat un 11% el 
reciclatge d’envasos, un 12% 
el vidre i sobretot un 28% el 
paper i cartó.
El COPATE ha fet balanç 
també de les dades del 2019. 
Destaca l’increment en 2 
punts de la recollida selecti-
va a les dos comarques, tren-
cant així una tendència a la 
baixa que s’arrossegava des 
del 2011, quan es va assolir 
el punt màxim de recupera-
ció de deixalles. L’any passat, 
amb 55.222 tones de residus, 
la taxa de reciclatge va ser 
del 52%, amb un augment 
destacat del vidre i dels di-
pòsits en deixalleries. Es van 
deixar de generar 650 tones 
de residus, que esquilaven a 

420 tones de diòxid de car-
boni.
El Baix Ebre i el Montsià, 
amb un 51% i un 52% de re-
cuperació de residus respec-
tivament, es mantenen per 
sobre de la mitjana catalana 
(40%) i ocupen la vuitena 
posició en el rànquing de co-
marques que més reciclen. 
Mercè Mariano, tècnica CO-
PATE i responsable de gestió 
de residus, ha destacat que 
els percentatges s’apropen 
als objectius marcats per la 
UE però ha lamentat que el 
20% de la resta orgànica que 
es va recollir van ser residus 
impropis. “Fa massa anys que 
insistim a dir que va a cada 
contenidor. Si no podem su-
perar aquest missatge, és que 
falla alguna cosa”, ha lamen-
tat Mariano. “La gent acaba 
de pressa i es fan les coses 
de manera grollera. Fem una 
crida que la gent s’hi fixe i ho 
faça bé que no és tan difícil”, 
ha insistit.
Per municipis, encapçalen les 
millors dades de reciclatge, 
Alfara de Carles, Freginals o 
Paüls –municipis amb men-
ys de 1.000 habitants-. En el 
cas de Paüls s’ha incremen-
tat un 10% la recollida selec-
tiva gràcies a la implantació 
a l’agost de l’any passat del 
sistema ‘porta a porta’. Tam-
bé ha registrat un important 
creixement de recuperació de 
residus a Alcanar gràcies a la 
instal·lació de 35 illes de con-
tenidors a Alcanar Platja.

Nou servei de recuperació
El COPATE posarà aviat un 
nou servei a la xarxa de deixa-
lleries. Es tracta d’unes caixes 
on poder dipositar objectes 
que poden ser recuperats per 
tenir una segona vida. Tots 
els que es dipositen es regis-
traran en un aplicatiu que 
servirà d’aparador virtual 
perquè altres usuaris els pu-
guen recollir. També es treba-
llarà en coordinació amb em-
preses del tercer sector, Com 
la cooperativa Segona Volta, 
que repara, arregla i neteja 
objectes i productes de tota 
mena que venen després a 
preus molt assequibles. 

 La producció de residus durant les setmanes de 
confinament cau un 3% al Baix Ebre i Montsià  

 El COPATE instal·larà caixes a les deixalleries per 
dipositar objectes als quals donar una segona vida

Una de les caixes de les deixalleries.  // CEDIDA.

Joan Alginet, president del COPATE.  // CEDIDA.

C.B. / ACN
AMPOSTA

Menys residus i més consum a les llars
COPATE

 SOCIETAT 



Juny 2020 // 23cop d’ull

 SOCIETAT
SALUT

Les ecografies pulmonars permeten 
detectar les lesions per la Covid-19

La crisi del coronavirus, a 
més d’esdevenir una batalla 
política entre partits tam-
bé ha sigut un repte per als 
professionals de la salut al 
territori. Entre les iniciati-
ves més destacables es troba 
la de què els centres d’aten-
ció primària (CAP) de les 
Terres de l’Ebre ja realitzen 
ecografies pulmonars per 
millorar el diagnòstic i el se-
guiment dels pacients amb 
Covid-19. Segons subratlla 
el Departament de Salut, 
es tracta d’una tècnica amb 
sensibilitat per detectar de 
forma precoç les lesions pul-
monars que causa la malaltia 
més efectiva que la radio-
grafia de tòrax i l’exploració 
física, utilitzades fins aquest 
moment. El Departament ha 
distribuït aparells als CAP 
d’Amposta, Baix Ebre, Del-
tebre, Flix, Móra la Nova, 
l’Aldea, Sant Carles de la 
Ràpita i Ulldecona, a més 
dels ja existents al Temple i 
l’Ametlla de Mar. Paral·lela-
ment, uns 30 professionals 
del territori han seguit una 
formació virtual específica.
El Departament ha recordat 
la transcendència de detec-
tar aquestes lesions pulmo-
nars en els primers moments 
de la malaltia quan les deci-
sions clíniques poden deter-
minar canvis importants en 
l’evolució dels pacients.
La pràctica d’ecografia pul-
monar per al control evolu-

tiu de pacients positius per 
coronavirus i també en els 
casos d’usuaris amb sospita 
inicial s’ha iniciat aquesta 
setmana al CAP Baix Ebre i 
al CAP Amposta.
En les pròximes setmanes, 
el programa s’ampliarà a la 
resta del territori amb l’ob-
jectiu d’aconseguir un diag-
nòstic precoç i proper al 
malalt de les complicacions 
respiratòries que derivades 
de la Covid-19. Això també 
ha de permetre augmentar 
la resolució dels equips de 
primària en el cribratge de 
pacients.

Acompanyament al part
El coronavirus també ha dut 
a les llevadores a iniciar un 
pla pilot per ajudar les do-
nes embarassades a distàn-
cia amb la preparació i 
l’acompanyament al part. 
‘Trobem-nos i compartim’ 
és una aula virtual on la lle-
vadora pot donar consells de 
relaxació, exercici, alimen-
tació i cures però també on 
les dones, “entre iguals”, 
comparteixen neguits, dub-
tes i sentiments. “Més enllà 
dels consells dels professio-
nals, si escolten una persona 
en les seues mateixes cir-
cumstàncies, ajuda a com-
plementar-ho tot”, ha desta-
cat la llevadora Olga Pérez. 
L’àrea d’Atenció a la Salut 
Sexual i Reproductiva (AS-
SIR) també ha reforçat els 
continguts de la web Felici-
tats on s’ofereix assessora-
ment amb els tràmits i con-
sells. 

Un metge practica una ecografia pulmonar a un pacient al CAP d’Amposta. //  C21.

Reencontre a les residències

Amb el pla de desescalada en marxa, les 
residències per a la gent gran i discapa-
citats han començat a programar les pri-
meres visites de familiars amb mesures 
de protecció extremes. Amb la fase 1 de la 
desescalada, les residències de gent gran 
han autoritzat les visites de familiars als 
usuaris amb malalties cròniques i que han 
patit una descompensació. Les trobades es 
fan un cop a la setmana, sempre per part 
del mateix familiar i sota control de les 
professionals perquè s’apliquen estrictes 
mesures de seguretat i distanciament.
A la residència Sant Miquel d’Amposta 
s’ha adaptat l’entrada per poder fer les 
trobades i les professionals segueixen to-
tes les indicacions com també s’està fent 
durant les diferents fases a la visita de tots 
els residents. Però “els ritmes” d’aquest 

desconfinament als centres residencials 
els marcaran també les possibilitats i les 
adaptacions de cada centre. “Als 35 cen-
tres que tenim a l’Ebre, la desescalada la 
marcarà la seua dinàmica, distribució i 
espais. Hi ha centres on els seus espais no 
permeten fer-ho tan ràpid com voldríem i 
ho hem de fer amb cautela i seguretat”, as-
senyala Ingrid Roca, delegada territorial 
en l’àmbit residencial a l’Ebre.
A les Terres de l’Ebre tots els centres estan 
“nets” de Covid-19. Juntament amb els 
convents de religioses, al territori hi ha 
hagut set sanitaris contagiats i 16 usuaris 
en l’àmbit residencial. Els tests massius 
també per a usuaris i treballadors asimp-
tomàtics, amb gairebé 3.000 proves PCR, 
van identificar quatre usuàries asimp-
tomàtiques que ja van ser aïllades.  C.B.

A.P. / ACN
AMPOSTA
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Joves i grans passegen junts a Alcanar

Sentir-se acompanyats és 
l’objectiu de “Sortim Junts”, 
un projecte que promou 
l’acompanyament de la gent 
gran d’Alcanar per part del 
jovent durant el desconfina-
ment durant les passejades 
que els són permeses.
Sis parelles s’han sumat 
al projecte que ha impul-
sat l’Ajuntament. L’Alba i la 
Remei surten tres dies a la 
setmana a caminar juntes. 
Comparteixen experiències 
i han descobert alguns vin-
cles que les uneixen i que 
desconeixien. Per a l’Alba, 
que té 21 anys, l’experiència 
està sent molt “enriquidora” 
però la Remei ha trobat en 
la jove “la millor medicina” 
contra la solitud i l’aïllament 
imposat pel confinament. 

Aquest era el principal ob-
jectiu de la iniciativa, que 
promou també la salut i les 
relacions intergeneracio-
nals.
A través del suport psicolò-
gic telefònic que ofereix el 
consistori, havien detectat 
molt desassossec i angoixa 
entre la gent gran a l’hora de 
tornar a sortir de casa amb 
la desescalada. “Vam deduir 
que la millor manera era que 
la gent jove els acompanyés, 
els traslladés un missatge de 
vitalitat i els retornés les ga-
nes de reprendre el dia a 
dia”, apunta l’alcalde Joan 
Roig qui explica que allò que 
es pretén és minimitzar la 
sensació d’aïllament i an-
goixa que pot tenir la gent 
més vulnerable. A més, les 
trucades per repetir amb 
l’experiència són el millor 
indicatiu que la iniciativa 
funciona.  

Cinta Bonet
ALCANAR

 Sis parelles estrenen el projecte ‘Sortim junts’ amb 
el que es vol evitar la sensació de soledat dels avis

 La idea facilita que els avis puguen reprendre la 
quotidianitat després de setmanes de confinament

Remei i Alba passejant per Alcanar. // ACN.

 SOCIETAT
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Escoles obertes per l’1 de juny
 Durant el juny la presència de l’alumnat serà 

voluntari  i els grups seràn de 13 o 15 persones
 Les llars d’infants veuen ‘insostenible’ obrir amb 

grups de cinc xiquets i exigeixen un ‘pla de rescat’

Les escoles, instituts i cen-
tres educatius de les Terres 
de l’Ebre han reobert des 
d’este 1 de juny amb assis-
tència voluntària dels alum-
nes. El pla d’obertura de 
centres en fase 2 del Depar-
tament d’Educació estableix 
que l’aplicació “s’ha d’ade-
quar a la progressivitat de 
l’arribada de la fase 2 a cada 
territori”, i també diu que els 
que ho puguen fer (Terres de 
l’Ebre, Camp de Tarragona 
i Alt Pirineu i Aran) hauran 
de preparar l’obertura per a 
l’1 de juny “sempre a partir 
d’una gradualitat en l’inici 
d’activitats”. En tot cas, no 
es podran superar els grups 

de 13 alumnes a primària i 15 
alumnes a secundària. D’al-
tra banda, els centres hauran 
d’elaborar durant el mes de 
juny un pla de contingència 
per al curs 2020-2021.
A més, en territoris en fase 2 
de desescalada, el Departa-
ment autoritzarà a les titu-
laritats de cada llar d’infants 
–siguen de l’administració 
local o privades- a la seua 
reobertura sempre que con-
firmen el compliment de 
les mesures de prevenció 
sanitàries i d’higiene i la 
realització de les mesures 
d’adequació d’espais i de re-
organització de la llar, amb 
un màxim de 5 infants per 
espai i en cap cas de 0-1 anys, 
que és el grup de més vulne-
rabilitat degut a la immadu-
resa del seu sistema immu-

nitari. En cas que les llars 
capacitades per a la seua 
obertura no puguen oferir 
el seu servei, en fase 2, a tots 
els infants que tenien matri-
culats abans del 12 de març, 
prioritzaran els infants els 
progenitors dels quals, per 
motius laborals i professio-
nals, hagen de realitzar tre-
ball presencial sense possi-
bilitat de flexibilitzar-lo.
Esta mesura no ha agradat a 
les escoles bressol privades, 
que a Catalunya representen 
el 40%. Consideren que el 
pla de desescalada és inassu-
mible per als centres i dema-
nen ajuda a l’Administració 
per afrontar la nova situació. 
També demanen més segu-
retat de cara a la represa del 
curs regular el mes de se-
tembre.  

G.M. / A.P.
TORTOSA

Mural de l’escola Ferreries de Tortosa. //  GUSTAU MORENO.

El curs 2020-21 s’oferirà el 
doble grau d’Educació Infan-
til i d’Educació Primària al 
Campus Terres de l’Ebre, que 
incrementa en 10 el nombre 
de places d’esta titulació que 
també s’ofereix a Tarragona 
amb menció d’Anglès. El do-
ble grau consta de 366 crèdits 
que es cursen en 5 anys, el da-
rrer dels quals correspondran 
a pràctiques externes. Esta ti-

tulació habilita per ser docent 
en centres escolars de titula-
ritat pública o privada tant en 
l’etapa d’educació infantil (de 
0 a 6 anys) com de primària 
de (6 a 12 anys) i obre la porta 
a altres possibilitats laborals 
en l’àmbit educatiu. Així s’ha 
aprovat al Consell de Govern 
del passat 7 de maig.
En el context d’excepcio-
nalitat per la COVID-19, la 
vicerectora d’Estudiants i 
Ocupabilitat, Maria Bonet, 
ha detallat que des de l’inici 
del confinament, el 85% dels 

estudiants han pogut seguir 
la docència a distància, que 
s’ha pogut transformar en el 
97% dels graus i el 92% dels 
màsters.
Alhora, la Universitat ha do-
nat resposta a les necessitats 
de 24 estudiants que no dis-
posaven de la tecnologia ne-
cessària per seguir la docèn-
cia a distància fent-los arribar 
ordinadors portàtils, targetes 
SIM i mòdems.
D’altra banda, es posa en fun-
cionament la Càtedra Uriach 
de Nutracèutica (URV-Fun-

dació Uriach), que tindrà per 
objectiu promoure els nutra-
cèutics i els seus efectes en la 
salut. Aquest àmbit de la cièn-
cia desenvolupa suplements 
dietètics amb un potencial 
per lliurar una forma concen-
trada d’un compost bioactiu. 
Són productes que propor-
cionen avantatges de salut en 
la prevenció i el tractament 
de les malalties no transmis-
sibles, com ara l’obesitat, la 
diabetis, la hipertensió i la 
síndrome metabòlica.
La nova càtedra sorgeix de la 

col·laboració entre el grup de 
recerca de Nutrigenòmica, 
del Departament de Bioquí-
mica i Biotecnologia de la 
URV, que té com a objectiu 
generar coneixement orien-
tat al disseny d’aliments fun-
cionals i nutracèutics capaços 
de prevenir, endarrerir o 
pal·liar malalties metabòli-
ques, i la Fundació Uriach, 
que promou la recerca de la 
història de les ciències de la 
salut. La directora de la càte-
dra és la investigadora Bego-
ña Muguerza.    

El campus Terres de l’Ebre oferirà el doble 
grau d’Educació Infantil i d’Educació Primària
G.M.
TORTOSA

 SOCIETAT
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Vèncer la por

La importància dels exàmens visuals durant la infància
SI ELS PARES no han obser-
vat cap símptoma com podria 
ser desviar un ull, torçar el cap 
al fixar la vista, apropar-se en 
excés durant la lectura, pre-
sentar els ulls o les parpelles 
vermelles o manifestar mal de 
cap, és recomanable fer la pri-
mera revisió al cap de 5 anys. 
En cas d’observar algun dels 
símptomes anomenats ante-
riorment, cal fer una revisió 
visual completa com més aviat 
millor.

EN LES REVISIONS visuals 
completes s’avaluarà tot el sis-
tema visual (motilitat ocular, 

coordinació binocular i aco-
modació), perceptiu (discri-
minació, memòria, constància 
de forma, relacions espacials, 
memòria seqüencial, figu-
ra-fons i tancament visual), 
motriu (reflexes primitius i 
lateralitat) i auditiu del nen/a.
Les alteracions visuals que no 
es diagnostiquen i, per tant, 
no es tracten, poden tenir 

conseqüències negatives en 
l’aprenentatge escolar: pèrdua 
durant la lectura, visió doble 
en treballar de prop, visió bo-
rrosa durant la lectura, mala 
coordinació motriu (nens 
maldestres en l’esport)... Per 
tant, la detecció i el tracta-
ment a temps són essencials 
per eliminar amb èxit els efec-
tes fisiològics adversos sobre 

el desenvolupament visual. I, 
potser encara és més impor-
tant, reduir els efectes nega-
tius sobre el desenvolupament 
cognitiu, emocional i psicoso-
cial dels infants.

EL MILLOR tractament en 
aquests casos és la teràpia vi-
sual. Aquesta és un tractament 
optomètric totalment indivi-
dualitzat, que té com a objec-
tiu potenciar i incrementar al 
màxim les habilitats visuals i 
la seua integració amb la res-
ta dels sentits. Gràcies a la re-
petició d’aquests exercicis i a 
l’augment de la seua demanda 

s’aconsegueix l’automaticitat 
del sistema visual, és a dir, es 
creen noves connexions neu-
rològiques.

LA TERàPIA VISUAL pot 
canviar la vida augmentant el 
rendiment visual, millorar la 
velocitat i la comprensió lec-
tora del nen/a, el rendiment 
acadèmic, reduir la fatiga vi-
sual i el síndrome informàtic... 
I com a conseqüència evitar 
possibles fracassos escolars i 
una baixa autoestima. 

NÚRIA DOMÈNECH

ÒPTICA OPTOMETRISTA

QUÈ ÉS LA POR? La por és 
una de les emocions bàsiques i 
també considerada una emoció 
primària i universal. La por és 
una emoció que genera grans 
conseqüències sobre l’organis-
me i que s’ha trobat en persones 
de totes les cultures que s’han 
estudiat. La por neix en el nostre 
cervell, és una reacció d’alarma 
que genera el nostre cos. De ve-
gades, sentir por resulta desa-
gradable, per això s’ha etiquetat 
com una emoció negativa. Res 
més lluny de la realitat, ja que 
sentir les emocions sempre és 
positiu, sigui el que sigui. To-
tes les emocions, ben regulades 
i gestionades, són bones per a 
nosaltres. Totes tenen el seu per-
què i exerceixen la seua funció. 
La por és una emoció inherent 
a l’ésser humà. Hi és des que 
naixem fins al mateix dia de la 
nostra mort. Per això, es preveu 
molt important saber conviure 
amb la por i saber acceptar-la 
perquè sempre ens acompanya, 
convivim en ella. Per això, en-
cara que a vegades aquest senti-
ment ens desborde, és important 
aprendre a vèncer la por, perquè 
aquesta no ens paralitze.

SI LA POR és present en tots 
els éssers humans, és per alguna 
cosa! La por és un mecanisme 
per adaptar-nos a l’entorn i als 
seus perills. La seua funció és la 
de protegir-nos davant de situa-
cions de risc. La por s’activa quan 
detecta una amenaça, fent que 
ens retirem d’aquesta situació. 
Aquesta amenaça pot ser per a la 
nostra integritat física o la nostra 
vida, així com per a la nostra re-
putació, la nostra autoestima, au-

toconcepte o la nostra seguretat. 
En funció de la idea i les creences 
que tinguem al respecte, la por és 
una emoció que reacciona depe-
nent dels nostres filtres mentals. 
En definitiva, la por ens ajuda a 
allunyar-nos d’un succés que no 
estem preparats per a afrontar. 
La por té una funció fonamental: 
assegurar la nostra supervivèn-
cia. Si no tinguéssem por mori-
ríem. Sense por, actuaríem de 
forma temerària i posaríem en 
perill la nostra vida, així que pro-
bablement moriríem.

ACTUA com a regulador de 
la nostra conducta, avisant-nos 
dels perills. Com faria una mare 
prudent: la por ens cuida. Molts 
de vosaltres pensareu que tenir 
aquest sentiment és típic d’una 
persona covarda, que no sap 
afrontar la seua vida. Però res 
més lluny de la realitat. La por és 
també una forma d’autoprotec-
ció davant de qualsevol situació 
de perill, sobretot quan posem en 
risc la nostra integritat física. Si 
ets una persona que assíduament 
té por, no et preocupes, és d’allò 
més normal. El que cal evitar és 
deixar-se portar per la por i per-
dre el control, que la por et con-
trole i no et deixe viure. Només 
has de saber conviure amb la por 
i aprendre a controlar-la.

COM CONTRLAR-LA? No 
hi ha una fórmula definitiva per 

vèncer la por. Aquesta no desa-
pareixerà per art de màgia de la 
nit al dia, més aviat tot el contra-
ri. No has de fugir de la por: fugir 
no és una bona idea perquè allò 
que tems no desapareixerà per 
si sol. Aprèn a acceptar la por, no 
la negues: si no acceptes que tens 
por, difícilment podràs posar-li 
fi. Guanyar-li a la por no significa 
“esborrar-la” ignorant-la total-
ment, i tampoc vol dir que hà-
gem de rendir-nos i lliurar-nos a 
ell, així com adoptar actituds de 
“declaració de guerra” no con-
dueixen a cap resultat positiu. 
Més aviat, és inevitablement més 
avantatjós acceptar-ho com si fos 
un convidat molest però necessa-
ri. L’acceptació és el primer pas 
per vèncer a la por.

LA POR S’HA APODERAT de 
molta gent, és impossible parlar 
d’un altre tema. És impossible 
pensar en res més. El coronavi-
rus està provocant gran preocu-
pació i malestar emocional per 
la incertesa que genera el ràpid 
contagi d’aquest virus, i que ja es 
considera una pandèmia. La por i 
l’ansietat que estem vivint es pot 
manifestar de diverses formes: 
amb nerviosisme, agitació, estat 
d’alerta; no poder deixar de pen-
sar en res més; necessitat d’estar 
permanentment veient i sentint 
informacions sobre el coronavi-
rus; dificultat per desenvolupar 
tasques quotidianes.

EL CORONAVIRUS ens ha 
superat a tots. Ens enfrontem a 
emocions incòmodes, ens acla-
para la por, ens estremeix escol-
tar els sanitaris informant de les 
situacions que viuen, i no sembla 
que les coses vagen a millorar en 
el curt termini. No obstant això, 
hi ha una veritat inqüestionable: 
tot passa. El coronavirus també. 
Com ha passat amb altres pan-
dèmies o en altres situacions 
difícils que hem viscut. Hem 
d’afrontar el problema amb una 
mentalitat positiva. Reconèixer 
les situacions que generen la 
por ens pot ajudar a afrontar-les 
d’una manera més amable. A 
desenvolupar una mentalitat 
positiva malgrat les circumstàn-
cies. La por a la Covid-19 sorgeix 
del desconeixement i per això és 
important seguir una estratègia 
informativa adequada, no invo-
lucrar-se en converses on cada 
un aporta més alarma. Hem 
d’evitar transmetre pors irra-
cionals. La por al coronavirus es 
combat amb mentalitat positiva 
i amb l’ajuda d’informació, veraç 
i contrastada. Aquí tens alguns 
consells que et poden anar bé 
per superar amb èxit aquesta 
situació excepcional que tots es-
tem vivint.

IDENTIFICA pensaments que 
puguen generar malestar. Pen-
sar constantment en la malaltia 
i en el virus pot fer que apare-
guen o s’accentuen símptomes 
que incrementen el teu malestar 
emocional. Reconèixer les emo-
cions negatives i acceptar-les. Si 
cal, comparteix la teua situació 
amb les persones més properes 
per trobar ajuda i suport.

UTILITZA un llenguatge po-
sitiu, realista i gens alarmista. 
En el cas d’infants o persones 
especialment vulnerables com 
ancians, no els mentisques, pro-
porciona’ls una informació clara 
i senzilla, adaptada al seu nivell 
de comprensió. Evita la sobre 
informació, perquè tanta infor-
mació bloqueja. Estar perma-
nentment connectat no et farà 
estar més informat i augmentarà 
la teua sensació de risc i nervio-
sisme innecessàriament. Aprofi-
ta el temps disponible a casa, per 
realitzar activitats que permeten 
esbargir-te de la realitat. Llegir, 
escriure, cantar, ballar, fer exer-
cici físic a casa, treballs manuals, 
escoltar música.

CONTRASTA la informació 
que reps i comparteixes. Segur 
que, durant aquests dies, més 
d’un contacte t’ha enviat per 
WhatsApp, algun àudio en què 
un ‘metge’ o ‘infermera’ parla 
sobre la situació del coronavi-
rus en un determinat centre 
hospitalari. La majoria són notí-
cies falses. En cap moment has 
de tractar com veraç aquest ti-
pus d’informacions, sense 
conèixer el seu origen, ja que 
podria ser una persona qualse-
vol intentant crear alarmisme. 
La crisi del coronavirus passarà, 
com han passat altres crisis... 
No farem desaparèixer el virus, 
la Covid-19 ha arribat per que-
dar-se. Així que haurem 
d’aprendre a conviure amb ell. 
No podrem derrotar-ho, però 
podem controlar-lo. Tornar a la 
rutina no serà el problema, el 
més difícil serà recuperar els 
costums d’oci i la vida social. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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FLORETTE ha presentat, a finals 
d’abril, la sol·licitud de llicència 
d’obres a l’Ajuntament de l’Aldea per 
instal·lar la nova planta al polígon 
Catalunya Sud que comparteixen 
amb Tortosa. L’empresa d’agroali-
mentació va anunciar que obriria 
una planta a les Terres de l’Ebre el 

passat 20 de març. Ho farà en uns 
terrenys de 40.000 metres quadrats, 
amb una nau de 7.600 metres qua-
drats, i es preveu la creació de 200 
llocs de treball directes i un centenar 
d’indirectes en una primera fase. La 
inversió del projecte de Florette és 
de 13 milions d’euros.  A.p.

Primers passos de Florette al Catalunya Sud

L’entrada en fase 2 de les Te-
rres de l’Ebre i el Camp de 
Tarragona, a partir del 25 de 
maig, pot ajudar a què la recu-
peració econòmica siga més 
ràpida al conjunt de la demar-
cació. El director de la càtedra 
d’Economia Local i Regio-
nal de la URV, Juan Antonio 
Duro, creu que sectors com la 
restauració i el comerç, però 
també altres serveis, es po-
den veure beneficiats. “Fins i 
tot els espais públics fins ara 
tancats, com els relacionats 
amb l’oci i la cultura, que ara 
podran tenir una mica d’acti-
vitat”, ha afegit, tot destacant 
que també hi haurà un major 
relaxament en els aforaments 
del comerç.
Duro ha afegit que la recu-
peració, sobretot en el sector 
turístic, es notarà encara més 
quan també la zona de Barce-
lona avanci en les fases de la 
desescalada. De fet, ha assen-
yalat que les Terres de l’Ebre 
tenen una oferta turística que 
s’adaptarà molt bé al que de-
mandaran els clients després 
de la crisi del coronavirus. 
“L’Ebre té un tipus de turisme 
i una tipologia de caracterís-
tiques que fan que la tempo-
rada puga protegir-se amb un 
major grau que en la resta de 
destinacions, perquè els re-
cursos i les característiques 
que té el turisme de l’Ebre 
s’adiuen molt amb l’època 
post covid-19”, ha afirmat.
Finalment, Duro ha apuntat 
que el producte interior brut 
no recuperarà els nivells ante-
riors a la crisi del covid-19 fins 
ben entrat el 2022. Però ha dit 
que la recuperació econòmica 
serà més àgil si els presupos-

tos públics propicien la sorti-
da de la crisi.

Dos anys per a recuperar-se
L’economia de les Terres de 
l’Ebre i el Camp de Tarragona 
es recuperarà a finals del 2021 
o inicis del 2022. Són les ex-
pectatives dels experts i que 
recull el darrer informe de 
conjuntura de la URV corres-
ponent al primer trimestre de 
2020. L’estudi posa de mani-
fest que caldran dos anys per a 
refer-se de la crisi sanitària en 
un territori molt castigat per 
l’atur, amb 51.528 treballadors 
acollits en ERTO en un mes. 
Les comarques més perjudi-
cades són Tarragonès i Baix 
Camp -on empreses de menys 
de cinc empleats concentren 
més del 50% de la disminució 
d’afiliats a la regió. Mentre la 
indústria s’ha mantingut, els 
sectors de la construcció i el 
turisme han quedat tocats. La 
caiguda d’afiliats a Cambrils, 
Salou i Vila-seca d’un any a 
l’altre és molt significativa.

Una de les principals dades 
que recull l’estudi és la caigu-
da d’un 4,08% interanual de 
les afiliacions a la Seguretat 
Social, amb un total de 51.528 
treballadors (22,83%) acollits 
en ERTO en un mes. L’atur 
registrat al març -amb un in-
crement interanual del 6,43% 
al Camp de Tarragona i del 
5,18% a l’Ebre- i la contrac-
tació laboral -una caiguda en 
picat del 14%- han perjudicat 
un territori amb un mercat 
laboral molt marcat per una 
eventualitat i estacionalitat 
notòria.
“Aquests tipus de contractes 
temporals -que representen 
el 90% del total de contractes- 
comporten rendes salarials 
inferiors, el que dificulta la 
demanda interna -la vinguda 
de turistes-, un altre element 
diferencial d’aquest territori”, 
ha destacat Joaquim Marga-
lef, responsable del Grup de 
Recerca i Indústria i Territori 
de la URV. Una menor renda 
disponible per part de les fa-

mílies i la manca de demanda 
poden fer que la recuperació 
al territori siga més feixuga.
Aquest retardament afec-
tarà sobretot petites i mitja-
nes empreses tarragonines i 
ebrenques, mentre les grans 
indústries energètiques no 
tindran aquests problemes i 
aniran en línia amb la recu-
peració global, segons apunta 
Margalef. Segons recull l’in-
forme, els ERTO han afectat 
al 40,90% dels comptes d’afi-
liació a la Seguretat Social i al 
22,83% del total de treballa-
dors.
Les variacions interanuals 
d’afiliació són negatives en la 
majoria de sectors i a totes les 
comarques, excepte la Ribera 
d’Ebre. Per contra, la indús-
tria ha experimentat una dis-
minució de l’afiliació inferior 
que la mitjana catalana. La 
continuïtat productiva de la 
indústria ha contribuït a fre-
nar la caiguda del PIB -en un 
territori on els serveis repre-
senten més del 70% del PIB. 

La Costa Daurada i les Te-
rres de l’Ebre han engegat 
campanyes promocionals 
que busquen “tocar la fi-
bra” al mercat català i es-
panyol. Són el públic prio-
ritari d’una publicitat que, 
amb to emotiu, presenta 
unes destinacions segures 
i properes. L’objectiu és 
reactivar un dels sectors 
més castigats per la crisi 
sanitària. La campanya 
s’ha pensat i gestat des del 
confinament. No s’han fet 
cap gravació i tot el ma-
terial audiovisual prové 
d’imatges d’arxiu.
Són les primeres vacances 
després del confinament 
i enguany el Patronat de 
Turisme de la Diputació 
de Tarragona vol promo-
cionar les dues marques 
turístiques jugant la car-
ta de l’emotivitat, tant en 
el to com en els valors en 
què es fa incís. Es pre-
senta un territori pròxim 
i segur, que genera con-
fiança, d’espais naturals, 
amb costa i interior, no 
massificat, a fi de con-
nectar al màxim amb el 
mercat català i espanyol 
com a públics prioritaris, 
en l’actual conjuntura de 
restriccions de mobilitat i 
transport.
Des del 25 de maig ja 
s’emeten els primers 
anuncis per televisió en 
una campanya que s’es-
tén per diversos canals i 
sobretot a xarxes socials. 
El Patronat de Turisme de 
la Diputació de Tarragona 
ha injectat 490.000 euros 
en aquesta campanya pu-
blicitària que es difondrà 
fins a primers de setem-
bre.  

El turisme de l’Ebre s’adaptarà 
millor a l’estiu del coronavirus

La Diputació
vol ‘tocar 
la fibra’ per 
atreure el 
turisme

G.M. /A.P.
TORTOSA

RECUPERACIÓ ECONÒMICA

Ambient postconfinament al port de la Ràpita. // JOAQUIM DOMINGO.
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Zona de caixes del Family Cash d’Amposta. // ACN. José Canet, director general de Family Cash. // ACN.

Mascaretes i guants, protagonistes de la inauguració. // ACN. Clients fent les primeres compres al nou espai comercial. // ACN.

BULEVARD CASTELLANIA D’AMPOSTA

Family Cash obre portes a Amposta

En plena fase 1 del desconfi-
nament a les Terres de l’Ebre, 
l’empresa valenciana Family 
Cash va obrir el passat dime-
cres 13 de maig a Amposta el 
seu primer hipermercat en 
territori català. La posada en 
marxa estava prevista, de fet, 
a finals de març, però la crisi 
del coronavirus va forçar un 
canvi de plans.
L’empresa assegura, de fet, 
que les tasques per acabar 

de posar a punt l’espai, que 
va ocupar Carrefour anys 
enrere, han estat “molt com-
plicades” per les restriccions 
de mobilitat i mesures de se-
guretat imposades arran de 
la pandèmia. L’obertura en el 
moment actual, permesa per 
la legislació, ha estat tam-
bé motivada perquè Family 
Cash havia ja contractat 35 
treballadors de l’hipermer-
cat Eroski que va tancar a la 
ciutat fa uns mesos.
“Ha estat una mica dramà-
tic”, assegura José Canet, 
director general de Family 

Cash, a les portes del nou es-
tabliment que suposa el des-
embarcament a Catalunya 
de la cadena d’hipermercats 
nascuda i fortament arrelada 
al País Valencià. Si bé l’em-
presa ja podia haver obert en 
període de confinament total 
–la previsió inicial era fer-
ho a finals de març-, l’esclat 
de la crisi del coronavirus va 
trastocar els plans.
Segons el mateix responsa-
ble de l’empresa, bona part 
dels maldecaps han estat 
fruit de la necessitat d’aca-
bar les obres per posar a 

punt una superfície comer-
cial de 3.500 metres quadrats 
durant el confinament. Els 
treballs han ocupat una cin-
quantena de persones, mol-
tes vingudes de fora. Això ha 
creat dificultats per trobar 
allotjament o establiments 
per menjar, amb els restau-
rants i bars tancats.
Per la seua banda, l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, 
s’ha felicitat per l’obertura 
en la mesura que suposa 
també la reactivació del com-
plex comercial Futuro Ciu-
dad que va acabar fracassant 

estrepitosament. Canet, a 
través de la seua societat Al-
canet Imvest –que tècnica-
ment lloga l’espai de l’hiper-
mercat a Family Cash, 
controlada pel mateix em-
presari-, va comprar per uns 
3 milions el complex a la im-
mobiliària Aliseda, propietat 
de Blackstone i el Banc San-
tander. Rebatejat ara com 
Bulevard Castellania d’Am-
posta, la nova propietat ha 
començat ja a comercialitzar 
els locals perquè s’hi puguen 
traslladar establiments de la 
ciutat o d’altres firmes. 

ACN
AMPOSTA
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El festival Deltebre Dansa ha 
quedat ajornat per a l’estiu de 
l’any que ve davant “la incerte-
sa i les restriccions” de la crisi 
de la Covid-19. Els organitza-
dors no poden assegurar que 
el certamen es faci “amb ga-
ranties i amb la qualitat de les 
edicions anteriors”. “No seria 
just fer-ho a mig gas”, ha apun-
tat Roberto Olivan, director de 
Deltebre Dansa. El certamen 
sol acollir desenes de ballarins 
i coreògrafs d’altres països, han 
arribat a participar professio-
nals de 50 nacionalitats i la 
situació de la pandèmia arreu 
del món fa inviable celebrar 
Deltebre Dansa enguany. Oli-
van ha apuntat que ajornar-lo 
ha estat “l’única alternativa 
viable”, tot i que l’aturada és 
“dolorosa”.
L’organització de Deltebre 
Dansa 2020 ha fet “el possi-
ble” perquè el certamen es 
pogués celebrar aquest estiu, 
però, davant l’actual escena-
ri i les restriccions imposades 
per les autoritats a la celebra-
ció d’espectacles públics i la 

lliure circulació de persones, 
l’ajornament ha estat inevi-
table. “La realitat del festival 
Deltebre Dansa parteix dels 
professionals de moltes nacio-
nalitats que vénen a participar 
dels cursos. Aquí estem sortint 
del centre del drama però al-
tres països i continents estan 
començant i amb el poc temps 
de reacció que tenim a partir 
d’ara, el festival amb màximes 
possibilitats no es pot fer i no 
és just fer-ho a mig gas”, ha ar-
gumentat el corògraf i director 
de Deltebre Dansa, Roberto 
Olivan.
L’edició d’enguany s’havia de 
celebrar del 6 al 19 de juliol. 
L’organització es compromet 
a invertir “tota l’energia” en 
l’edició 2021 perquè el Delte-
bre Dansa torne a ser un dels 
epicentres internacionals de 
les arts escèniques, des del 
Delta. “Ha estat molt dur ajor-
nar-lo perquè li posem molta 
estima. El festival tracta amb 
les emocions. Vivim el nostre 
treball i la nostra quotidianitat 
està molt vinculada a les emo-
cions. Haver de treballar molts 
mesos i ajornar el festival que 
esperaven milers de persones 
en moltes ganes ha estat un cop 

dur”, ha reconegut Olivan. “És 
la millor decisió que podíem 
prendre ara mateix”, ha afegit.
Des de Deltebre Dansa també 
s’assenyala que les arts escèni-
ques “són un dels sectors més 

afectats per aquesta crisi”, sen-
se previsions de quan es podrà 
“veure un espectacle i compar-
tir art”. “És un sector amb una 
enorme fragilitat, que sobreviu 
gràcies a un teixit professional 

resilient i passional i el repte 
serà pensar i repensar noves 
formes de fer cultura, nous 
camins per apropar la dansa i 
les arts del moviment que tant 
estimem al públic”, apunten. 

MONTSE CASTELLÀ ha iniciat una 
campanya de micromecenatge a tra-
vés de la plataforma Verkami, per fer 
possible l’enregistrament del seu cin-
què disc d’estudi. Un treball que veurà 
la llum durant la primavera del 2021, 
i que tindrà una dotzena de cançons 
de nova composició, així com una ver-

sió traduïda al català d’un tema de 
Joan Baez. “La vaig conèixer fa uns 
mesos, vam fer bona amistat. Vam fer 
un duet i me feia molta il·lusió plas-
mar aquella trobada amb un tema 
que serà una cançó seua, traduïda al 
català. Em fa molt de goig”, ha expli-
cat la cantautora tortosina.  G.M.

Montse Castellà prepara nou disc

ESPECTACLES

El coronavirus obliga a ajornar
Deltebre Dansa fins al 2021
ACN
DELTEBRE

Exterior de la gran carpa de Deltebre Dansa. // ACN.
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 CULTURA

Ni Renaixement, ni Mostra de Jazz
 La situació sanitària fa impossible les grans

aglomeracions al nucli històric de Tortosa
 La cita amb el Jazz prevista per al mes de juny 

queda ajornada, i les Festes de la Cinta, a l’espera

L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va deixar clar 
el passat divendres, 15 de 
maig, que la Festa del Re-
naixement, que enguany 
havia de celebrar la seua 
vint-i-cinquena edició, no 
podrà celebrar-se a causa de 
la crisi del coronavirus. Roi-
gé va recordar que bona part 
dels actes es fan a la zona 
del nucli antic, amb carrers 
estrets i aglomeracions de 
gent, i que per tant no seria 
recomanable celebrar la fes-
ta. Amb tot, l’alcaldessa va 
explicar que si és possible 
estudiaran realitzar alguna 
activitat relacionada amb el 
Renaixement. “Tal com la 
coneixem, no la podrem por-

tar a terme, però estem pen-
dents de veure si s’autoritza 
alguna activitat que vagi lli-
gada amb això”, ha explicat. 
“La XXV Festa del Renaixe-
ment, tal com la teníem tre-
ballada i preparada, no es 
portarà a terme. Per tant, ja 
celebrarem l’aniversari el 
pròxim any”, va concloure.
Tampoc es farà la Mostra de 
Jazz del mes de juny, i queda 
pendent de saber què es po-
drà fer amb les Festes de la 
Cinta, a finals d’agost i prin-
cipi de setembre. Durant la 
seua compareixença, Roigé 
també ha detallat que des de 
dilluns, amb l’entrada a la 
fase 1 de la desescalada, 
s’han aixecat 10 actes per in-
compliments del confina-
ment i ha fet una crida a con-
tinuar actuant amb 
responsabilitat. 

Gustau Moreno
TORTOSA 

Festa del Renaixement del 2020. // ARXIU.

TORTOSA

L’Ajuntament d’Ampos-
ta ha ajornat Lo Riu Sona 
Festival, que havia de ce-
lebrar-se el passat 30 de 
maig amb un cartell inte-
grat per Miki Núñez, Itaca 
Band, Gertrudis o Elma, 
entre d’altres. El regidor 
de Festes, Ramon Bel, va 
dir que cal ser conscients 
de l’emergència sanitària 

que estem vivint pel coro-
navirus, i que no han tingut 
més remei que suspendre el 
festival d’enguany. També 
va afegir que era inviable 
trobar una nova data en-
guany, per la impossibilitat 
de quadrar les agendes dels 
grups.
De la mateixa manera, Ra-
mon Bel també va lamentar 
que els Txarango hagen can-
cel·lat la seua gira ‘El Gran 
Circ’, que tenia previst fer 
dos concerts a Amposta els 

dies 28 i 29 d’agost. El re-
gidor va matisar que el que 
s’ha suspès és la gira, però 
que ara estan en converses 
amb els representants dels 
Txarango per poder fer els 
concerts durant este 2020.
De fet, quant a la devolució 
de les entrades, Bel va dir 
que es tornaran a qui ho de-
mane, però que es podran 
utilitzar tant per als con-
certs de Txarango amb no-
ves dates com per a Lo Riu 
Sona Festival del 2021. 

Amposta busca noves dates per Txarango
Gustau Moreno
AMPOSTA
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La Federació Catalana de 
Futbol va acordar resoldre 
les competicions territorials 
del futbol i futbol sala ama-
teur català sense descensos 
i amb l’aplicació del nombre 
d’ascensos marcats pel pla 
de competicions de la tem-
porada 2019-2020. En les 
categories de base, tampoc 
hi haurà descensos i es pro-
duiran els ascensos derivats 
de la cobertura de vacants.
La decisió, adoptada per 
unanimitat dels membres de 
la Junta Directiva de l’FCF, 
en la reunió del maig, que 
va tenir lloc de forma te-
lemàtica, dona validesa a les 
classificacions en el moment 
en què es va produir l’atura-
da de les competicions. En 
aquells grups on els equips 
hagin disputat un nombre 
diferent de partits, l’ordre 
s’establirà a través del sis-
tema de millor coeficient. 
D’igual manera, la situa-

ció de primer classificat no 
comportarà la consideració 
de campió, ateses les cir-
cumstàncies excepcionals. 
El criteri de resolució de 
les competicions sense des-
censos i amb ascensos es 
produirà de forma gene-
ralitzada en les categories 
territorials del futbol i el 
futbol sala amateur, tant 
masculines com femenines. 
Els ascensos s’assignaran als 
equips que ocupen posició 
per pujar de forma directa 
de categoria. La resta de pla-
ces d’ascens previstes en la 
normativa es completaran, 
en el cas del futbol, amb els 
conjunts implicats en llocs 
de play-off que es trobin mi-
llor classificats. En futbol 
sala, es mantindrà l’apare-
llament de les eliminatòries, 
i es determinarà el guanya-
dor amb el millor coeficient. 
Atenent a tot això, i a nivell 
del futbol ebrenc, cal remar-
car que ascendeixen a Pri-
mera Catalana el Gandesa i 
la Rapitenca; pugen a Sego-
na Catalana Remolins-Bí-

tem i Aldeana i ascendeixen 
a Tercera Catalana Gandesa 
B i Pinell.
Al seu torn, els ascensos 
definitius a les categories 
nacionals seran aquells que 
acabi fixant la RFEF. Tan-

mateix, un cop la RFEF 
aprovi les bases de les com-
peticions estatals, l’FCF, en 
els temps i forma correspo-
nents, anunciarà les agru-
pacions i la composició dels 
grups de competició d’àmbit 

territorial de cara a la tem-
porada 2020-2021. 
Destaca especialment la 
creació d’un grup de Se-
gona Catalana únicament 
amb equips de les Terres de 
l’Ebre. 

Deltebre va acollir la segona 
edició de Petits Herois, orga-
nitzat per Aleix Franch amb 
els Avatars Academy. El tor-
neig es va disputar de mane-
ra exitosa en la categoria de 
Benjamí Futbol 7
La cita, que va comptar amb 
equips com el València, el 
Vila-real o el Levante, entre 
altres, tenia com a objectiu 

recaptar fons per ajudar a 
tots els xiquets i xiquetes que 
pateixen càncer infantil. Els 
beneficis han anat destinats a 
l’Hospitalet Sant Joan de Déu 
de Barcelona. Recentment, ja 
s’ha pogut donar la xifra de-
finitiva recaptada que ascen-
deix a 3.965 euros (més del 
doble respecte a l’edició de 
l’any anterior). 
Des dels Avatars Academy, 
van agrair a tots els seus 
col·laboradors, empreses i les 
diferents persones que ho van 

fer possible. A l’espera de sa-
ber com quedara tot després 
de la pandèmia, tan aviat com 
es pugui, l’Avatars Academy 
es posarà a treballar amb la 
tercera edició d’aquest tor-
neig tan especial.
Per a Avatars Academy és una 
gran xifra que, segons van ex-
plicar, “ens motiva per tal de 
seguir preparant la tercera 
edició. Tenim moltes ganes 
de continuar ajudant a tots 
aquests xiquets i xiquetes que 
són autèntics herois”. 

El Consejo Superior de Deportes va 
autoritzar a finals de maig que el 
pàdel es tornés a jugar en format 
2x2 . Un dels certàmens que s’havia 
vist afectat per la situació provoca-
da pel coronavirus és l’Audi Pàdel 
Series, que ara retornarà amb força 
al juny, respectant les mesures de 

seguretat i higiene necessàries. El 
primer dels tornejos que es dispu-
tarà, després del parèntesi obligat 
per culpa de la pandèmia, serà el 
que es realitzarà al Bama Beach 
Club-Camping l’Ampolla, del 8 al 14 
de juny. Els tornejos que s’havien 
ajornat es reprogramaran. 

L’Audi Pàdel Series torna al juny

FUTBOL

La Federació Catalana resol les     
competicions de futbol i futbol sala

Imatge d’un partit disputat pel CF Gandesa aquesta temporada. // FACEBOOK CF GANDESA.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS

Redacció
DELTEBRE

El Torneig Petits Herois recapta 3.965 euros

Acció del Torneig Petits Herois.  // AVATARS ACADEMY.
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Ascensos del Cantaires i el Rapitenc
 Lideraven els seus respectius grups de la 

Territorial quan es va interrompre la competició
 La Federació va donar per acabada la lliga i va 

confirmar que pujaven a Tercera Catalana

El CB Cantaires Tortosa i el 
Bàsquet Rapitenc jugaran la 
propera temporada a la Terce-
ra Catalana, després de que la 
Federació Catalana confirmés 
els seus ascensos de categoria.
En el moment d’interrompre’s 
la competició, els tortosins li-
deraven el Grup I de la Terri-
torial amb 36 punts, havent 
firmat 17 triomfs i dos derrotes. 
Javi Hernández, director es-
portiu del CB Cantaires Tor-
tosa, valorava aquesta gesta 
explicant que “estem molt con-
tents per haver aconseguit un 
dels objectius principals que 
ens vam marcar aquesta tem-
porada. La campanya no s’ha 
acabat com hauríem volgut, pel 
tema del coronavirus, però la 
Federació va considerar que al 
ser líders del Grup I, havíem de 
pujar de categoria. Sha de feli-
citar a l’equip per la gran feina 
feta, tant al cos tècnic com als 
jugadors”. Hernández segueix 
dient que “ara toca treballar 
per fer la millor plantilla possi-
ble i competir cada partit”.
Per la seua part, el Bàsquet Ra-
pitenc era primer del Grup II 
amb 34 punts i un balanç de 16 
victòries i dos derrotes quan es 
va parar la lliga. Cal destacar 
que el sènior del Bàsquet Ra-
pitenc es va crear aquesta cam-
panya i que la mitjana d’edat és 
de 20 anys. 
Sergi Farré, tècnic del conjunt 
del Montsià, apunta que “es-
tem molt contents i feliços de la 
temporada i del resultat final. 

Volem agrair a tots els que ens 
han recolzat aquest any; espón-
sors, Ajuntament de la Ràpita, 
afició…També posem en valor 
l’excel·lent feina feta pels ju-
gadors. Hem celebrat l’ascens, 
però ara toca pensar en la ma-
nera de seguir creixent”. 
D’altra banda, també cal 
subratllar que el CB Cantaires 
Tortosa ha comptat a la ban-
queta amb Claudio César Prie-
to, que no estarà en el proper 
projecte, i el Bàsquet Rapitenc 
amb Sergi Farré, que ja va con-
firmar fa uns dies la seua reno-
vació pel bloc de Sant Carles de 
la Ràpita, on ha fet una feina 
excel·lent amb un bloc que ha 
destacat especialment per la 
seua joventut. 

Ara, els dos conjunts estan tre-
ballant intensament per po-
der conformar uns blocs molt  
competititus de cara a una tem-
porada que s’espera que pugue 
desenvolupar-se amb normali-
tat. Els tortosins i els rapitencs 
confien en que la campanya no 
estigui condicionada pel coro-
navirus i que aviat es torni a la 
normalitat. 
També cal destacar que a part 
de treballar en els seus respec-
tius primers equips, el CB Can-
taires Tortosa i el Bàsquet Ra-
pitenc posen especial atenció 
en cuidar les categories de  
base per assegurar-se el futur a 
curt i a llarg termini. 

Redacció
TORTOSA

El sènior masculí del CB Cantaires Tortosa. // CB CANTAIRES.

BÀSQUET

 ESPORTS

Els tortosins portaven 
17 victòries i dos derrotes i 
els rapitencs setze triomfs i 
dos partits perduts quan va 
arribar el coronavirus

El sènior masculí del Basquet Rapitencv. // CB CANTAIRES.
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Alcoba prepara la represa del Mundial
 Sempre que el coronavirus ho permeti, el 

certamen tornarà el dia 19 de juliol a Jerez
 El jesusenc havia acabat setè en Moto 3 a la 

primera prova del campionat celebrada a Qatar

El Mundial de motociclisme, 
organitzat per la companyia 
Dorna Sports, va arribar a un 
acord amb el Circuit de Je-
rez-Ángel Nieto per acollir el 
que en principi seria l’arran-
cada definitiva del certamen 
el 19 de juliol, després de que 
abans d’aparèixer el corona-
virus, es celebrés al circuit de 
Losail de Doha, Qatar, una cita 
en la que van participar Moto2 
i Moto3, on competeix el pilot 
jesusenc Jeremy Alcoba.  
Aquesta seria la data marcada 
per reemprendre la competi-
ció. A més, la intenció és que el 
cap de setmana següent, el del 
26 de juliol, es celebri una se-
gona prova en el mateix traçat 
andalús i també a porta tanca-

da. Posteriorment, el Mundial 
passaria per la República Txe-
ca i Àustria, entre altres llocs.
Jeremy Alcoba ha vist afecta-
da la seua temporada a causa 
de la crisi provocada pel co-
ronavirus. El pilot jesusenc 
havia donat el salt enguany al 
Mundial de Moto3 amb l’equip 
italià del Team Gresini i havia 
fet una actuació espectacular 
a la primera prova de la tem-
porada, disputada a Qatar, on 
va ser setè. 
El jesusenc arribava a aquesta 
cita amb una excel·lent targe-
ta de presentació, donat que 
l’any passat va aconseguir de 
manera brillant guanyar el 
Mundial Júnior de Moto 3. 
A la cursa de Qatar, Alcoba va 
ser penalitzat amb una posi-
ció, després de ser sisè, per 
haver trepitjat la zona verda 
a l’última volta, i finalment va 

firmar una setena plaça molt 
meritòria. A l’acabar la cursa 
manifestava que estava “molt 
content” i destacava “el bon 
treball realitzat per l’equip”. 
Cal destacar que van pujar al 
podi per aquest ordre: Albert 
Arenas (KTM), Johan Mcphee 
(Honda)) i Ai Ogura (Honda).
Després de la cursa disputada 
en terreny qatarí, va arribar la 
pandèmia i els plans del pilot 
del Baix Ebre i de la resta de 
companys es van veure alte-
rats. Mentre va durar el confi-
nament total, Alcoba va seguir 
mantenint la forma física al 
seu domicili, en la mesura de 
les seues possibilitats, i amb el 
pas de les fases de desconfina-
ment està tenint l’oportunitat 
de preparar-se fora de casa, 
amb el que tot això suposa a 
nivell de reforç mental per al 
jove crack del motociclisme. 

Redacció
JESÚS

Jeremy Alcoba, pilot jesusenc. // TEAM GRESINI.

MOTOCICLISME

ESPORTS  

La Primera Nacional en la que 
ha militat per primer cop en 
la història el sènior masculí 
del Volei Roquetes es va donar 
per finalitzada, a instàncies de 
la Federació Espanyola, i ate-
nent a la situació provocada 
pel coronavirus. 
En el moment d’interrompres 
la competició per la pandè-
mia, faltaven dues jornades 
per a finalitzar la lliga, i els ro-

queteros ja s’havien assegurat 
la permanència. 
Joan Mulero, president de 
l’entitat, valora la campanya: 
“era la primera temporada a 
Primera Nacional i vam poder 
salvar la categoria, gràcies al 
treball i sacrifici de l’equip. Tot 
i això, no va ser fácil, perquè 
l’equip va necessitar un perío-
de d’adaptació. Poc a poc, vam 
anar a millorant i inclús vam 
poder guanyar al líder imbatut 
CV San Roque”. 
Mulero també parla de futur 
a l’explicar que “estem molt 

entusiasmats en poder fer un 
bon projecte per a que els afi-
cionats segueixin disfrutant 
del volei que ja han vist aquest 
any. Serà complicat pel tema 
econòmic; agrairíem a institu-
cions i empreses que vulguin 
aportar el seu granet de sorra, 
que ho facin per tal de poder 
fer un projecte il·lusionant”. 
A part de centrar els esforços 
en el primer equip, el club 
també cuida al màxim els seus 
equips de les categories infe-
riors per tal de poder assegu-
rar el futur. 

Redacció
ROQUETES

Imatge del sènior del Volei Roquetes. // VOLEIBOL ROQUETES.

El Club Volei Roquetes salva la categoria
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Llorenç Sales es recupera d’una intervenció

L’Handbol Amposta va con-
firmar la permanència a la 
Lliga de Divisió d’Honor Pla-
ta (Grup C), després que la 
Federación Española de Ba-
lonmano donés per acabades 
totes les lligues nacionals. Les 
ampostines estaven fora dels 
llocs de descens en el moment 
de decretar-se el parèntesi a 
causa del coronavirus, tot i 
que tampoc haguessen baixat 
de categoria en cas contrari, ja 
que no s’han produït descen-
sos.
D’aquesta manera, l’Handbol 
Amposta segueix demostrant 
la seua gran qualitat mante-
nint-se, una campanya més, a 
l’elit d’aquesta disciplina es-
portiva, en la que ja fa mots 
anys que està.
D’altra banda, la Federació Ca-
talana d’Handbol, a la darrera 

Junta Directiva, va acordar 
donar per finalitzades totes 
les competicions de la tempo-
rada 2019-2020 que depenen 
de l’ens federatiu català, en les 
modalitats d’Handbol Pista i 
Handbol Platja. 
El principi bàsic que va apli-
car la Federació és que hi hagi 
ascensos, però no descensos. 
Atenent a aquesta màxima, cal 
destacar que el sènior masculí 
del Centre d’Esports Tortosa, 
que ostentava la primera po-
sició de la Tercera Catalana 
en el moment de la suspensió 
de la competició, ha pujat a 
Segona Catalana. Així les co-
ses, els tortosins van assolir 
l’ambiciós objectiu marcar al 
principi d’aquesta temporada 
atípica. 
D’altra banda, també cal des-
tacar que el sènior femení de 
l’Ascó seguirà a la Lliga Cata-
lana i el sènior femení del Pe-
relló es mantindrà a Primera 
Catalana. 

 L’Amposta estava salvat quan es va aturar la 
competició, que es va donar per acabada després

 El CE Tortosa era líder quan es va parar la lliga 
i la Federació va confirmar l’ascens a Segona

Imatge de l’atleta Llorenç Sales // CEDIDA.

Redacció
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Amposta es manté, Tortosa puja
HANDBOL 

 ESPORTS

El sènior del  CE Tortosa// CEDIDA.

Llorenç Sales ha estat operat re-
centment a la Clínica CEMTRO 
de Madrid. A principis del mes 
d’octubre, a l’atleta de la Galera 
li van diagnosticar un síndrome 
de Haglung (espoló calcani), 
que li provocava dolor a la zona 
insercional del tendó d’aquil·les. 
El dolor no era limitant, però sí 
molt molest. 

Sales tenia la idea d’aguantar 
aquesta temporada, aconseguir 
la classificació olímpica i com-
petir als Jocs de Tòquio, però la 
situació provocada pel corona-
virus va fer que la cita olímpica 
s’ajornés al 2021 i que aquest es-
tiu quedés desert de grans com-
peticions. Ateses les circum-
stàncies, va decidir operar-se i la 
intervenció va ser un èxit. 
Sales confia en un bon procés de 
recuperació per lluitar pel seu 
somni de guanyar el bitllet per 

estar als Jocs de Tòquio de l’any 
vinent. Ell mateix explica que 
“em van operar al maig i he d’es-
tar  unes dotze setmanes sense 
córrer, tot i que sí que puc fer na-
tació i gimnàs, per exemple”. Sa-
les segueix dient que “la meua 
intenció, si tot va com espero, és 
tornar a la pràctica esportiva a 
l’agost-setembre i poc a poc anar 
fent entrenaments. Sé que al 
principi hauré d’anar progressi-
vament, però paulatinament tot 
tornarà a la normalitat”.  

Redacció
AMPOSTA
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L’arròs és bo de 
totes les maneres i 
admet tota varietat 
d’ingredients i 
preparació. No 
penseu el mateix? 
Arròs blanc, arròs 
al forn, paella, arròs 
caldós, arròs amb 
crosta,...fet al foc de 
llenya, a la cassola, 
al forn...i amb carn, 
peix, carn i peix, 
verdures... ho admet 
tot! 
Aprofitem que som 
una terra amb grans 
productors d’arròs de 
qualitat i cuinem-lo!
Avui us porto una 
recepta d’un arròs 
cremós que m’ha 
enamorat. 

Arròs amb bacallà i bolets

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Musclos a la
marinera

Ingredients
· 1 kg de musclos vdel Delta
· 1 ceba tendra
· 1 pebrot verd/vermell
· 1 gra d’all
· 200 gr. tomàquet natural rat    
 llat (2 o 3 tomàquets madurs).
· Oli
· Vi blanc
· Llorer, pebre vermell, pebre 
negre, sal, sucre i julivert

Elaboració
• Per començar netegem els 
musclos.
• Netegem i piquem una ceba 
tendra gran i el pebrot verd i 
vermell. Ho posem a sofregir 
en una cassola amb un raig 
d’oli, aromatitzat amb una 
fulla de llorer.
• Quan està enrossit afegim 
una dent d’all trinxada i una 
mica de pebre vermell mòlt.
• Afegim mig got de vi blanc, 
afegim el tomàquet ratllat, sal, 
pebre negre i una culleradeta 
de sucre.
• Quan el tomàquet està 
cuit i ja ha reduït, afegim els 
musclos ja nets a la cassola, 
remenem i tapem.
• Quan els musclos ja s’han 
obert, remenem de nou 
perquè quedin ben amarats de 
la salsa.
• En acabat empolsinem amb 
julivert picat pel damunt i ja 
els podem servir. 

INGREDIENTS
• ½ ceba trossejada ben petita
• 2 alls
• 3 cullerades de tomàquet 
natural en conserva triturat
• Un bon raig generós d’oli d’OVE

• 350g d’arròs rodó MONTSIÀ 
• 1 polsim de pebre dolç de La 
Vera
• 1 punta de cdta de cafè de 
caiena mòlta o 1 bitxo petit 
• 1l aprox de brou de peix 

• Sal
• 300g de bacallà a dessalat tallat 
a daus 
• 60g aprox. de bolets 
deshidratats 

ELABORACIÓ
1. Posem a hidratar els bolets 
en un bol amb aigua tèbia una 
hora abans. Els escorrem bé. 
Reservem.
2. En una cassola escalfem l’oli i 
sofregim la ceba, el tomàquet i 

els alls durant uns 6 minuts. Ho 
fem a foc suau vigilant que no es 
cremin els alls ni la ceba. 
3. Afegim l’arròs  i ho ofeguem 
uns 3 minuts aproximadament. 
Empolvorem amb el pebre roig i 
la caiena. 

4. Incorporem el brou de peix, 
els bolets i la sal. Ho fem coure 
durant uns 15 minuts. Quan porti 
5 minuts de cocció incorporem 
els daus de bacallà. 
5. Apaguem el foc i ho deixem 
reposar 5 minuts abans de servir. 

LA CUINA DE L'OLGA
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Científics australians aconsegueix un nou rècord mundial de 
velocitat de transmissió per Internet de 44,2 Tb per segon

Un equip de científ ics  austral ians de la  Uni-
versitat  de Monash i  de la  de Swinburne han 
anunciat  a   través  de la  prestigiosa revista 
Nature Communications que han aconse-
guit  superar  el  rècord mundial  de velocitat 
de transferència  de dades des  d’una única 
font  de l lum,  fora  de laboratori ,  és  a  dir,  mi-
t jançant  proves reals,  concretament uti l i t-
zant  la  xarxa nacional  de banda ampla aus-
tral iana.
Aquest  experiment ha estat  real itzat  gràcies 
a un petit  disposit iu  basat  en una “pinta  de 
freqüències  òptiques de l lum”,  el  que ha per-
mès arribar  a  aconseguir  la  brutal  velocitat 
de f ins  a  44,2  Terabits  per  segon.  Per  arri-
bar a  aquesta  espectacular  f i ta ,  les  proves 
s ’han real itzat  a  través  dels  més de 76 qui-
lòmetres  de cablejats  de f ibres  disponibles 
entre  el  campus de Melbourne i  e l  campus 
Clayton de la  Universitat  de Monash.  Tot  i 
que ens semblarà un mecanisme una mica 
dif íci l  de comprendre,  els  científ ics  austra-

l ians  han ideat  aquestes  esmentades “pintes 
de l lum” per  substituir  80 làsers  diferents 
en una única peça,  més petita  i  l leugera 
que els  disposit ius  actuals.  Segons comenta 
l ’equip austral ià ,  és  el  primer cop que s ’uti-
l i tza  aquest  s istema en proves reals,  fora  de 
laboratori .
El secret  està  en què el  disposit iu  ideat  ac-
tua mitjançant  un arc  de l lums que formen 
cents  de làsers  infrarojos  d’alta  precisió , 
i  cada làser  té  la  capacitat  de ser  uti l i tzat 
com un canal  de comunicacions per  separat , 
multipl icant  exponencialment  la  transmis-
sió  de dades.
Amb aquesta  velocitat  de transferència ,  per 
a  que ens fem una idea,  es  podrien descarre-
gar f ins  1 .000 pel · l ícules  en alta  definició 
per segon;  sens dubte,  una autèntica  aberra-
ció.
Com a curiositat ,  l ’anterior  rècord de velo -
citat  de transmissió  d’ internet  estava situat 
en 43Tb,  aconseguit  per  un equip de cientí-

f ics  danesos,  concretament de la  Universi-
tat  Tècnica de Dinamarca (DTU).  Per  tant , 
han hagut  de passar  f ins  a  s is  anys per  su-
perar  el  que ja  de per  s í  era  un impressio -
nant  rècord.  Recordem, ara  amb 44,2 Tb,  tot 
i  no semblar  gran diferència ,  aquest  s istema 
ideat  pels  austral ians establirà  noves l ínies 
d’ investigació que permetràn nous avanços 
en un futur  molt  inmediat .

Per últ im,  l ’any 2014,  un altre  equip de 
científ ics,  en aquest  cas  de la  Eindhoven 
University  of  Technology i  de la  Universi-
tat  Central  of  Florida van desenvolupar un 
altra  idea,  que va permetre aconseguir  la 
transmissió  de dades f ins  la  escandalosa xi-
fra  de 255 Tb per  segon,  això sí ,  en aquest 
cas,  baix exlusives  condicions de laboratori 
i  en una distància  de tant  sols  un quilòmetre 
entre els  punts  d’emissió  i  recepció.

per Jaume Querol

Malauradament, enguany no 
s’ha pogut celebrar al carrer 
la Festa del Mercat a la Plaça 
d’Amposta, a causa de la cri-
si de la Covid-19. Però no ha 
estat un impediment perquè 
Amposta retornés, durant 
un cap de setmana, a princi-
pis de segle XX, però de ma-
nera confinada. Ha sigut a 
través de les xarxes socials, 
o amb altres activitats com 
el Sopar a les fosques a casa 
o el Vermut musical al balcó.
Bars i restaurants de la capi-
tal del Montsià han ofert 
menús especials per empor-
tar. Els ampostins també 

han fet el seu Sopar a les 
Fosques a Casa, abillats amb 
les vestimentes de principis 
de segle XX, amb un incen-
tiu: els deu primers a fer la 
reserva del sopar, s’han en-
dut una bossa i un davantal 
de la Festa i una entrada per 
al teatre. Els deu següents, 
una bossa o un davantal. 
Tota aquella gent que s’ha 
fet una foto sopant i vestits 
d’època i ho han compartit 
per les xarxes amb l’etiqueta 
#soparalesfosques2020, han 
entrat en un sorteig de pro-
ductes de les Terres de 
l’Ebre. A més, els bars i res-
taurants del municipi també 
han col·laborat per fer pos-
sible el Vermut als balcons 
de casa.

El Mercat a la Plaça, des de casa
Joaquim Domingo
AMPOSTA

El confinament no va impedir celebrar la festa. // JOAQUIM DOMINGO.

EL 17 DE MAIG va ser el primer 
diumenge en què els feligresos 
van poder tornar a la casa de Déu. 
En plena fase 1, les esglésies de les 
Terres de l’Ebre van obrir portes, 
però com qualsevol altre espai pú-
blic, amb mesures higièniques per 
evitar l’expansió del coronavirus, 
en este cas, entre els fidels.

Va ser una eucaristia excepcional 
marcada per unes pautes d’higie-
ne mai vistes amb mascaretes, 
guants i un aforament limitat a un 
terç. Amb  la fase 2, les parròquies 
preveuen seguir mantenint les me-
sures, però ja podran rebre més 
creients, fins al 50% de la capaci-
tat del temple.  A.P. / J.D.

Misses amb mascareta

AMPOSTA

D
DIVERS
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Tornar a casa en temps de Covid

Havia de ser mig any a l’altra 
punta del món però la plane-
ra Pili Ollès va haver de tornar 
abans a Santa Bàrbara. Els estu-
dis internacionals a Sidney van 
acabar en suspendre les classes 
a les universitats. Tot i que la 
situació a Austràlia ha estat mi-
llor que a Europa,  igualment es 
van prendre mesures per frenar 
la pandèmia.
Ollès va poder fer una vida més 
o menys normal a l’hemisferi 
sud, al contrari que a Santa Bàr-
bara. Amb el tancament de l’es-
pai aeri, cada cop resultava més 
complicat sortir del país, tam-
poc podia rebre la visita dels 
seus pares. Davant els dubtes, se 
li va presentar l’oportunitat de 
tornar en un vol de repatriació.
Esta jove estudiant de San-
ta Bàrbara explica que havia 
d’acabar el programa interna-
cional d’estudis al mes de juny. 
Al final, lluny de casa, va de-

cidir tornar en el vol especial 
d’Ibèria per a ciutadans a Nova 
Zelanda i Austràlia, i a finals 
d’abril, deixava Sidney per tor-
nar al vell continent.

Atrapada a l’Índia
Els dies tranquils a l’Índia es 
van acabar per a la periodista 
de la Sénia, Núria Messeguer,  
que va marxar la passada tardor 
a treballar de voluntària amb la 
Fundació Vicent Ferrer. Tenia 
previst tornar a casa pels volts 
de Setmana Santa. Durant els 
últims dies a l’Índia, la seua idea 
era fer un viatge pel nord i arri-
bar a veure els cims de l’Himà-
laia, però no va poder ser en 
decretar-se el confinament al 
segon país més poblat del món.
Finalment va aconseguir tornar 
a la capital, i després de veure 
com alguns turistes atrapats ha-
vien de dormir al carrer per la 
desconfiança dels indis cap als 
estrangers va aconseguir un bit-
llet en un vol que la va portar 
fins al seu poble, havent de pas-
sar abans per Hèlsinki i París.  Núria Messeguer esperant en un pas fronterer a l’Índia. // CEDIDA.z

Albert Pascual
SANTA BÀRBARA

 La planera Pili Ollès viu un confinament tranquil 
amb una Austràlia parcialment aturada pel virus

 Núria Messeguer aconsegueix tornar a la Sénia 
després de sobreviure al ràpid tancament de l’Índia
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